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سال  هشتم/ شماره دویست و هشت/ سه شنبه ۲۳ فروردین ۱۴۰۱/ قیمت ۲۰۰۰ تومان 

هفته نامه

ضربان  اقتصاد شهر

 گزارش

قله ركود تورمی
شاخص فلاكت در ايران به رغم كاهش نرخ بيكاري 
و البته روند نزولي تورم در پايان سال ۱۴۰۰ به 
بالاترين ركورد در طول ۱۱ سال گذشته رسيد. 
شاخص فلاكت Misery index يك نشانگر 
اكان  آرتور  اقتصاددان  توسط  كه  است  اقتصادي 
تعريف شده است و از جمع كرد نرخ بيكاري با نرخ 
اين است كه تورم  بر  باور  تورم به دست مي آيد. 
براي يك  افزايش  به  رو  بيكاري  فزاينده در كنار 
كشور، هزينه هاي اقتصادي و اجتماعي در بر خواهد 

داشت. ...
۰۴

 گزارش

باید خود را وقف اصفهان كنیم
و  اقتصادی  فعالان  نفره  هزار  پنج  گردهمايی  در 
اعضای اتاق بازرگانی اصفهان از ۱79 فرد، سازمان 
و تشكل سرآمد حوزه مسئوليت اجتماعی استان 
تقدير شد. در اين گردهمايی بزرگ كه با حضور 
جمعی از مقامات استانی، نمايندگان مجلس، روسا 
و معاونين دستگاه های اجرايی  و استقبال بی نظير 
كارآفرينان و صاحبان كسب و كار استان و با هدف 
اتحاد بخش خصوصی و دولت، در راستای تحقق 
اقتصاد زاينده برای اصفهانی سرزنده و ايرانی آباد 

برگزار شد، رييس اتاق بازرگانی ...
۰۱

آبی سرد برپیکر زاینده رود
شرايط بحرانی زاينده رود طی دو دهه گذشته به دنبال سوء مديريت و فشارهای سياسی و اجتماعی روز به روز 
بحرانی تر شده تا جايی كه اين رودخانه از 365 روز سال گذشته، 3۴5 روز را كاملا خشك بوده است. در اين 
ميان، اگرچه وزير نيرو دولت رئيسی، آبان سال گذشته وعده داد تا وضعيت بحرانی زاينده رود را سامان دهد و از 
كشاورزان خواست تا به دولت اعتماد كنند و تاكيد كرد كه تا دو سال آينده همه كشاورزان از بهبود شرايط خود 
رضايت خواهند داشت؛ اما اينروزها به درخواست وزارت نيرو و براساس مصوبات شوراهای غيرپاسخگو، خط 
اضطراری انتقال آب بن-بروجن نيز راه اندازی شده است؛ بارگذاری جديدی كه آبی سرد بر همه وعده ها برای 

نجات زاينده رود است؛

گزارش

۰2

خط انتقال آب بن-بروجن راه اندازی شد؛

استاندار اصفهان نيز در گردهمايی پنج هزار نفری 
فعالان اقتصادی و اعضاء اتاق بازرگانی اصفهان تاكيد 
كرد: برای تحقق شعار سال، با تمام توان از فعاليت های 

اقتصادی و رونق توليد حمايت می كنيم. 
سيدرضا مرتضوی، با اشاره به اهتمام فعالان اقتصادی 
اظهار داشت:  انجام مسئوليت اجتماعی  بر  استان 
مسئوليت اجتماعی صرفاً نسبتی حقوقی با جامعه، 
مردم و طبيعت نيست، بلكه در مذهب و مكتب ما بسيار 
فراتر تعريف می شود. وی با اشاره به تفاوت های تعريف 
مسئوليت اجتماعی در جوامع موحد و غيرموحد افزود: 
در جامعه موحدی مانند جامعه ما مسئوليت اجتماعی 
متعلق به حضرت حق است، درحالی كه در جوامع 

غربی مسئوليت اجتماعی متعلق به اقتصاد است. 

همبستگی و همگرایی
برای تحقق شعار سال

استاندار اصفهان همچنين با اشاره به نامگذاری سال 
۱۴۰۱ به نام سال »توليد، دانش بنيان، اشتغال آفرين« 
توسط مقام معظم رهبری گفت: در سند آمايشی 
برای  اصلی  محور  دو  استان  راهبردی  مطالعات  و 
گرفته  نظر  در  استان  توسعه  و  آبادانی  پيشرفت، 
فعاليت های  و  گردشگری  توسعه  شامل  كه  شده 
دانش بنيان است. برای تحقق اين امر بايد از امروز 
به بعد، بر حفظ و افزايش بهره وری ظرفيت موجود، 
كمك به رونق توليد و حمايت تمام قد از فعاليت های 
اقتصادی موجود تمركز كنيم و از طرف ديگر بايد در 
جهت توسعه زيرساخت های گردشگری و توسعه 
فعاليت های اقتصادی دانش بنيان و صنايع های تكِ و 
دانش های نوين، تلاش كنيم. وی تصريح كرد: اصفهان 
برای  مناسبی  بستر  كه  است  استان هايی  از  يكی 

فعاليت های اقتصادی در حوزه دانش بنيان، صنايع
هايتك و كشاورزی بر مبنای دانش است و ظرفيت 
و  متعدد  دانشگاه های  مانند  استان  دانشی  عظيم 
معتبر، مراكز نوآوری، شهرک علمی تحقيقاتی، حضور 
۱3 درصد پژوهشگران كشور، پيشينه صنعتی در كنار 
جوهره كار در استان اصفهان می تواند موجب پيشرفت 

روزافزون آن شود. 
مرتضوی از فعالان اقتصادی، صنعتگران، مسئولان 
دستگاه های  مسئولان  و  دانش بنيان  شركت های 
اجرايی استان درخواست كرد برای رسيدن به اين 
اهداف همبستگی و همگرايی داشته باشند تا جريان 
توليد ثروت در استان به خوبی طی مسير كند و تأكيد 
كرد بايد در اين مسير حركت مجاهدانه داشته باشيم. 

باید خود را وقف اصفهان کنیم
رييس اتاق بازرگانی اصفهان نيز گردهمايی مذكور را يكی 
از بزرگ ترين جمع های فعالان اقتصادی سراسر استان 
پهناور اصفهان و فرصتی برای طرح مشكلات و مسايل 

بنگاه های اقتصادی با مسئولين دولتی عنوان كرد. 
مسعود گلشيرازی ازپيشكسوتان و موسسين اتاق 
بازرگانی اصفهان به عنوان خبرگان اقتصادی نام برد كه 
خبرگی خود را در راه اصلاح امور اجتماعی به كار برده 
و به همين دليل ياد آنها پس از گذشت چندين دهه در 

بين مردم زنده است. 
رئيس اتاق بازرگانی اصفهان با تاكيد بر اينكه بايد دست 
در دست يكديگر، طرحی نو  برای اصفهان رقم بزنيم، 
افزود: اين گردهمايی هم گرايی و اتحاد برای اتفاقی تازه 
در اصفهان است. گلشيرازی لازمه تحقق اتاق نسل 
سه كه يكی از مهم ترين اهداف دوره نهم اتاق بازرگانی 
اصفهان بوده را حساسيت بيش از پيش به حوزه 

مسئوليت اجتماعی عنوان و تصريح كرد: به همين 
دليل در دوران پاندمی كرونا اتاق اصفهان با همراهی و 
همدلی اعضاء بنا بر رسالت اجتماعی خود اتفاق بزرگی 
را رقم زد و توانست در كنار رسالت اصلی خود يعنی 
خدمت رسانی به اعضاء، شبكه سازی و توانمندسازی 
جوانان شهر، از طريق ايجاد وحدت و يگانگی در راه 
رضای خدا ياری رسان مردم در اين دوران سخت 
باشد. وی بهبود ۱8 رتبه ای شاخص محيط كسب و 
كار استان طی كمتر از يك سال و نيم را از ديگر اتفاقات 
اين دوره اتاق نهم بيان كرد كه تنها از طريق وحدت 
و يگانگی دولت و بخش خصوصی در زمان جنگ 

اقتصادی اتفاق افتاد.
دبير شورای گفت و گوی دولت و بخش خصوصی 
اصفهان تاكيد كرد: تنها راه بهبود وضعيت اقتصادی 
و  اجرايی  دستگاه های  با  سويه  دو  تعامل  استان 

حاكميتی و ايجاد اشتراک نظر جهت تحقق اين هدف 
والا می باشد. گلشيرازی در ادامه ابرَچالش های كنونی 
اصفهان امروز را ناشی از عدم توسعه همه جانبه دانست 
و تاكيد كرد: رفع اين معضلات نيازمند توجه بيش از 
پيش به حوزه توسعه پايدار از طريق مشاركت مردم 
و اشتراک خبرگان و نخبگان برای تحقق اين توسعه 
است. وی گفت: نتيجه اقدامات فعالان اقتصادی استان 

بايد رفاه مردم باشد. 
گلشيرازی تصريح كرد: هدف ما در محفل امروز توليد 
ثروت و رقم زدن اتفاقی ارزنده با همگرايی استراتژيك 
و تبديل منابع خدادادی استان از حالت بالقوه به بالفعل 

و تقديم عايدی اين مهم به مردم می باشد.

اعطای 8 هزار فقره وام به کادر درمان
مسئوليت های  كميسيون  مشاور  چاوشی  ناصر 

با  مراسم  اين  در  اصفهان  بازرگانی  اتاق  اجتماعی 
بيان اينكه در دوره نهم اتاق بازرگانی اصفهان كه 
با شعار اتاق های نسل سوم آغاز به كار كرد همواره از 
حاج حسين كازرونی موسس اين اتاق به عنوان فردی 
كه نوع دوستی و مردم ياری در او تجلی يافته بود ياد 
شده است، افزود: در دوره مقابله با همه گيری بيماری 
كرونا اتاق بازرگانی اصفهان جزو اولين دستگاه هايی بود 
كه به كمك دانشگاه علوم پزشكی اصفهان شتافت و 
كميته مشترک مقابله با كرونا با اين دانشگاه را تشكيل 
داد. در اين كميته كمك های بلاعوض و 6۴۰ ميليارد 
ريال تسهيلات قرض الحسنه با همراهی بانك های 

استان  به كادر درمان اعطا شد. 
وی ادامه داد: توسعه و تجهيز بيمارستان ها و مراكز 
اكسيمتر،  پالس  ونتيلاتور،  دستگاه  تهيه  درمانی، 
بايپپ، كپسول اكسيژن و 2۰۰ دستگاه رايانه برای 

مقابله با كرونا به دانشگاه علوم پزشكی از جمله اين 
اقدامات بوده است. چاوشی گفت:اعطای تسهيلات 
قرض الحسنه به بيمارستان ها و كمك به تجهيز و 
توسعه بيمارستان های الزهرا)س(، عسگريه، كاشانی و 
بيمارستان شهرستان فريدونشهر از جمله تأمين تخت 
های آی سی يو در بيمارستان كاشانی از ديگر اقدامات 
پارلمان بخش خصوصی اصفهان در دوران همه گيری 

ويروس كرونا بود. 
خاطر تشان می گردد، درپايان اين گردهمايی، از ميان  
6۴ اثر ارسال شده به جشنواره مسئوليت اجتماعی 
پس از داوری، از 5 اثر برگزيده حوزه سازمانی، 3 اثر 
برگزيده حوزه تشكلی و 3 اثر حوزه فردی تقدير شد. 
همچنين از ۱۱5 شخص، سازمان و تشكلی كه در 
دوران پاندمی كرونا در راستای مسئوليت اجتماعی 

خود ياری رسان مردم بوده اند تقدير به عمل آمد.

باید خود را وقف اصفهان کنیم
در گردهمایـی پنج هزار نفره فعـالان اقتصادی و اعضای اتـاق بازرگانی اصفهان 
از ۱79 فرد، سـازمان و تشـکل سرآمد حوزه مسـئولیت اجتماعی استان تقدیر 
شـد. در ایـن گردهمایی بـزرگ که با حضـور جمعـی از مقامات اسـتانی، نماینـدگان مجلس، 
روسـا و معاونیـن دسـتگاه های اجرایـی  و اسـتقبال بی نظیـر کارآفرینان و صاحبان کسـب و 
کار اسـتان و بـا هدف اتحـاد بخش خصوصـی و دولت، در راسـتای تحقق اقتصـاد زاینده برای 
اصفهانـی سـرزنده و ایرانـی آبـاد برگزار شـد، رییس اتـاق بازرگانـی اصفهان ایـن گردهمایی 
را یکـی از بزرگ تریـن اجتماعـات فعالان اقتصادی سراسـر اسـتان پهناور اصفهـان و فرصتی 
بـرای طـرح مشـکلات و مسـایل بنگاه هـای اقتصـادی بـا مسـئولین دولتـی عنـوان کـرد.

هفته نامه نوسان
گروه بازرگانی

استانداراصفهان: برای تحقق شعار سال، با تمام توان، از فعالیت های اقتصادی و رونق تولید حمایت می کنیم

در بزرگ ترین گردهمایی فعالان اقتصادی و اعضای اتاق بازرگانی اصفهان عنوان شد؛
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معاون امور هماهنگی عمرانی استانداری اصفهان گفت: تداوم جريان آب زاينده رود تا نيمه 
خردادماه امكان پذير نيست.مهران زينليان درباره خواسته كشاورزان نسبت به تداوم جريان 
زاينده رود تا نيمه خردادماه، اظهار كرد: برخلاف ميل مديريت استان، متأسفانه تداوم جريان 
آب زاينده رود تا نيمه خردادماه امكان پذير نيست. وی افزود: حجم آب پشت سد زاينده رود 
به اندازه ای نيست كه جريان رودخانه ممتد باشد. وی با بيان اينكه در هر دوره بازگشايی آب 
زاينده رود بايد به فكر كل سال آبی باشيم، اظهار كرد: امكان تداوم جريان زاينده رود وجود ندارد.

وزارت صمت هدف گذاری صادراتی در 39 گروه كالا و خدمات را برای سال جاری، اعلام كرد. 
اين 39 گروه در 6 بخش تقسيم شده اند. بر اساس اين هدفگذاری، صادرات غيرنفتی قرار است در 
سال ۱۴۰۱ به 55 ميليارد و 22 ميليون دلار برسد. در مجموع صادرات كالا در سال ۱۴۰۰ رقمی 
معادل ۴6 ميليارد و 782 ميليون دلار بوده كه هدفگذاری صادراتی برای آن دستيابی به صادرات 
۴9 ميليارد و 997 ميليون دلاری است. در بخش خدمات نيز 5 ميليارد و ۴25 ميليون دلار صادرات 
صورت گرفته كه در سال جاری رسيدن به رقم 6 ميليارد و 5۰۰ ميليون دلاری مدنظر است. 

اعداد كلیدی صادرات 1401تداوم جریان زاینده رود امکان پذیر نیست
اقتصاد اصفهان

     گزارش

فرصت 10 ساله
برای تأمین آب 

Is fahan

اقتصاد اصفهان در هفته ای که گذشت؛

 نوسان: استاندار اصفهان گفت: اولویت کنونی استان برای دسترسی 
به توسعه پایدار حوزه گردشگری و فعالیت های دانش بنیان است و 
در زمینه رونق اقتصادی برای دستیابی به این ۲ محور تلاش خواهیم 
کرد. سید رضا مرتضوی شامگاه شنبه درمراسم تجلیل از  کارآفرینان 
و فعالان اقتصادی استان اصفهان افزود : در استانداری اصفهان ستاد  
حاکمیتی به عنوان قلب قرارگاه پشتیبانی شکل گرفته است که 
به مجموعه اتاق بازرگانی کمک کند اما نقشه راه آن باید توسط 
خود اتاق بازرگانی ترسیم شود. استاندار اصفهان اضافه کرد: کار 
ما در حوزه اقتصادی حفظ و نگهداری، بهره وری و کمک به رونق 
تولید،حمایت از فعالیت اقتصادی و از سوی دیگر حرکت به سمت 
توسعه زیر ساختی جدید و در حوزه مرتبط به دانش بومی است. آنچه 
می خوانید، مهمترین رویدادهایی است که درهفته گذشته بر اقتصاد 

اصفهان گذشت؛

مدیراجرای طرح »کاسب خوش انصاف« 
رئيس اتحاديه صنف خدمات فنی خودروهای سبك مركز استان اصفهان 
از صدور فراخوان ثبت نام ارزيابی واحدهای صنفی در طرح »كاسب خوش 
انصاف« خبر داد. روح الله چلونگر در اين ارتباط گفت: حمايت از واحدهای 
صنفی خوش انصاف با مردم، در رشد و توسعه كار اين واحدهای صنفی 
موثراست كه در نهايت به افزايش اشتغال پايدار در اين واحدها منجر خواهد 
شد. چلونگر ادامه داد: واحدهای متقاضی شركت در اين طرح، بايد تا پايان 
فروردين اطلاعات خود را به اتحاديه ارسال كنند تا ارزيابی آنها صورت گرفته 

و در رقابت واحدهای صنفی خوش انصاف شركت داده شوند.

درآمد مالیاتی اصفهان
۲۰۰ هزار میلیارد ریال در سال ۱۴۰۰ 

مدير كل امور اقتصادی و دارايی اصفهان گفت: درآمد پارسال اين استان 2۰۰ 
هزار ميليارد ريال بود كه اين رقم ۱8 درصد بيش از پيش بينی های انجام 
شده است. عليرضا عربها افزود: پيش بينی كسب درآمد برای سال گذشته 
۱7۰ هزار ميليارد ريال بود كه ۱8 درصد بيشتر از اين حد محقق شده است. 
عربها توزيع عادلانه اعتبارات در سراسر استان را مهم خواند و اذعان داشت: 
چنين اقدامی زمينه ساز ايجاد اشتغال و درآمدزايی و كمك به معيشت مردم 
در بخش های مختلف خواهد شد. وی به ذيحساب های دستگاه های دولتی 
استان توصيه كرد تا با نظارت بر محاسبات و اجرای قوانين مالی در حفظ بيت 

المال بكوشند و مديران امور مالی نيز در جذب اعتبارات همت داشته باشند.

افزایش جریمه 
به کارگیری اتباع غیرمجاز 

مدير اشتغال و كارآفرينی اداره كل تعاون، كار و رفاه اجتماعی استان اصفهان 
از افزايش ميزان جريمه به كارگماردن اتباع خارجی غيرمجاز در سال ۱۴۰۱ 
به ميزان پنج برابر حداقل دستمزد برای هر روز خبر داد. حسين باقری با بيان 
اين خبر، توضيح داد: طبق اعلام وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعی  و بر اساس 
بند »ج« ماده ۱۱ قانون تنظيم بخشی از درآمدهای دولت، هر كارفرمايی كه از 
نيروی كار خارجی غيرمجاز استفاده يا در مشاغلی به جز شغل تعيين شده در 
پروانه كار اقدام كند، به پنج برابر حداقل دستمزد برای هر روز اشتغال جريمه 
می شود.  وی افزود: با توجه به مصوبه شورای عالی كار كه حداقل دستمزد 
روزانه امسال را يك ميليون و 393 هزار و 25۰ ريال تعيين كرده است، مبلغ 
جريمه بابت هر روز اشتغال غيرمجاز اتباع خارجی به ميزان پنج برابر حداقل 
دستمزد روزانه يعنی معادل 6 ميليون و 966 هزار و 25۰ ريال خواهد بود. 
مدير اشتغال و كارآفرينی اداره كل تعاون، كار و رفاه اجتماعی استان اصفهان 
تاكيد كرد: اين ميزان جريمه در صورت تكرار تخلف دو برابر خواهد شد و در 
صورت استنكاف از پرداخت جريمه، كارفرما مطابق با ماده ۱8۱ قانون كار به 

محاكم قضايی معرفی می شود.

سهم ۲۰۲ میلیون دلاری چین 
در واردات کالا به اصفهان

واردات  درصدی   36 رشد  به  اشاره  با  اصفهان  استان  گمركات  مديركل 
گمركات استان اصفهان در سال ۱۴۰۰، گفت: چين، آلمان و تركيه بزرگترين 
واردات كنندگان كالا به اصفهان در سال گذشته بودند. رسول كوهستانی پزوه 
درباره واردات كالااز طريق گمركات استان اصفهان، اظهار كرد: سال گذشته 
۱۱5 هزار و 55۰ تن كالا به ارزش 6۴7 ميليون و 676 هزار دلار از طريق 
گمركات استان اصفهان ترخيص شده، كه از لحاظ وزنی ۱۱ درصد و از حيث 
ارزش 36 درصد افزايش داشته است. وی افزود: طی اين مدت تشريفات 
واردات از طريق گمرک اصفهان 69 هزار تن به ارزش ۴3۰ ميليون و 935 
هزار دلار، گمرک اختصاصی مجتمع فولاد مباركه ۴۰ هزار تن و به ارزش 
۱99 ميليون و 389 هزار دلار و گمرک اختصاصی ذوب آهن 7 هزار تن و 
به ارزش ۱7 ميليون و 353 هزار دلار بوده است. مديركل گمركات استان 
اصفهان عمده كالاهای وارداتی گمركات استان اصفهان را ماشين آلات خطوط 
توليد، اجزا و قطعات و مواد اوليه مورد نياز واحدهای توليدی عنوان كرد و 
گفت: در سال ۱۴۰۰؛ ۱85 ميليون دلار ماشين آلات و دستگاه های برقی، 
۱65 ميليون دلار ماشين آلات مكانيكی، 62 ميليون دلار چدن و آهن و فولاد، 
۴8 ميليون دلار وسايل نقليه )كاميون( و اجزا و قطعات خودرو و  37 ميليون 
دلار مواد پلاستيكی از طريق گمركات استان اصفهان ترخيص شده است. وی 
با اشاره به مهمترين كشورهای صادركننده كالا به مقصد گمرک اصفهان، 
تصريح كرد: طی اين مدت چين 2۰2 ميليون دلار، آلمان ۱۰7 ميليون دلار، 
تركيه ۱۰2 ميليون دلار، امارات متحده عربی 53 ميليون دلار و ايتاليا ۴9 

ميليون دلار مبدا واردات كالا به مقصد گمركات استان اصفهان بوده اند.  

دو محور توسعه پایدار
 اصفهان

اصفهان  مردم  طغيانی-نماينده  مهدی 
در مجلس، جمعه گذشته با اعلام خبر 
راه اندازی خط اضطراری انتقال آب بن-
بروجن تاكيد كرد كه وزير نيرو خود بايد 
پاسخگوی نابودی زيست بوم زاينده رود، 
شديد  فرونشست  و  كشاورزان  معيشت 

زمين در پايين دست زاينده رود باشد. 
اگرچه پيرو شكايت نظام صنفی كشاورزی 
و تشكل های كشاورزی و زيست محيطی 
از دوستداران  استان اصفهان و تعدادی 
زيست،  محيط  فعالان  و  رود  زاينده 
اسفند سال ۱399 دستگاه قضايی با رای 
قاطع قاضی كميسيون رسيدگی به امور 
آب های زيرزمينی استان اصفهان، توقف 
عمليات غيرقانونی انتقال آب بن-بروجن 
را به وزارت نيرو ابلاغ كرد كه با صدور اين 
رای، وزارت نيرو مكلف به توقف هرگونه 
تخصيص و برداشت آب در حوضه زاينده 
رود، به ويژه عمليات پروژه بن-بروجن تا 
زمان تامين منابع آبی جديد شد، اما اكنون 
صحبت از اجرای خط اضطراری طرح بن- 

بروجن شده است.

داستان پروژه انتقال
آب بن- بروجن

بن-  آب  انتقال  پروژه  اجرايی  عمليات 
بروجن در حوضه آبريز زاينده رود از سال 
اين  اساس  بر  است،  شده  آغاز   ۱39۱
طرح سالانه ۴۰ ميليون مترمكعب آب از 
حوضه آبريز زاينده رود با طی مسافتی به 
طول ۱28 كيلومتر به حوضه آبريز كارون 
حاليست  در  اين  شود.  می  داده  انتقال 
كه براساس مصوبات شورای عالی آب و 
شورای هماهنگی زاينده رود سهم استان 

آبريز  حوضه  از  بختياری  و  چهارمحال 
زاينده رود 237 ميليون مترمكعب است 
و ۴۰ ميليون مترمكعب آب انتقالی بن به 
بروجن به اين ميزان اضافه شده است كه 
به عقيده مسئولان اصفهان بايد برای اين 
مقدار سهم اضافه شده به استان چهارمحال 
وبختياری منابع جديدی در نظر گرفته 
شود. از سوی ديگر براساس مصوبه 9 ماده 
ای شورای عالی آب نيز از سال ۱392 
هرگونه بارگذاری جديد در حوضه آبريز 

زاينده رود ممنوع است. 
درحاليكه احداث اين پروژه انتقال آب در 
حوضه آبريز زاينده رود ادامه دارد كه طرح 
های تونل بهشت آباد، تونل سوم كوهرنگ 
طی 2۰ سال گذشته به بهانه مخالفت 
مردم استان بالادست يا متوقف شده و يا 

به كندی پيش می رود.
به گفته طغيانی، قرار است در اين طرح 
مترمكعب  ميليون   5۰ حداقل  ساليانه 
آب از حوضه فقير زاينده رود به حوضه پر 
آب چهارمحال و بختياری به اسم شرب 
و در حقيقت برای صنعت و ساير مصارف 
درصد   7 تنها  حاليكه  در  شود  منتقل 
مساحت و 3 درصد جمعيت اين منطقه 
در حوضه زاينده رود است و با ادامه اين 
زاينده  وضعيت  شدن  بدتر  شاهد  روند 
رود و نابودی زندگی و سكنه پايين دست 
رودخانه خواهيم بود. در واكنش به اين 
صحبت، راستينه نماينده مردم شهركرد، 
بود  اين  »تصورم  كه  نوشت  توئيتی  در 
كه از حل مشكل آب شرب مردم مظلوم 
استانی كه سخاوتمندانه آب شرب، صنعت 
و كشاورزی و ... چند استان را تقديم می 
كنند خوشحال می شويد! بگذاريد مردم 

از سخاوتشان پشيمان نشوند«. همچنين 
جعفری- نماينده بروجن نيز در واكنش 
تاكيد كرد كه  ها  اصفهانی  انتقادات  به 
رهاسازی آب از سد زاينده رود بايد برای 

شرايط اضطراری باشد. 

غیرعقلانی، غیرشرعی 
و غیرقانونی

مردم  لارگانی-نماينده  موسوی  اما 
فلاورجان نيز يكشنبه در تذكری شفاهی 
خود در صحن علنی مجلس، گفت كه 
بروجن تصميمی  بن-  پروژه  اندازی  راه 
غيرعقلانی، غيرشرعی و غيرقانونی است. 
براساس كدام عقلی آب را از حوضه فقير 
زاينده رود به حوضه غنی كارون منتقل 
می كنيد؟ اين تصميمات مديران بايد در 
گينس ثبت شود. او ادامه داد كه پروژه بن- 
بروجن پروژه ای است به نام آب آشاميدنی 
مردم محروم چهارمحال و بختياری، اما به 
كام فولاد چهارمحال، فولاد سفيددشت، 
سيمان شهركرد و شهرک صنعتی؛ در 
مسير خط لوله نيز خلاف مصوبه شورای 
عالی آب و با رانت و فشار عده ای معدود 
با جار و جنجال، 5۰ ميليون مترمكعب 
به است  قرار  اصفهان  روند  زاينده  از 
 يغما برده شود. لازم است هر چه سريعتر 
اين پروژه فسخ شود تا اسير خشم مردم 

اصفهان نشويد.
امور  معاون  موضوع  اين  به  واكنش  در 
هماهنگی عمرانی استانداری اصفهان با 
بيان اينكه مديريت استان اصفهان به طور 
كامل مخالف اجرا و بهره برداری طرح بن- 
بروجن است به "نوسان" گفت: متأسفانه 
تاكنون وعده هايی كه وزير نيرو برای حل 

مشكل زاينده رود به اصفهان داده، عملی 
نشده است. به گفته مهران زينليان، طرح 
بن- بروجن غير كارشناسی و فنی است 
برخلاف  به نوعی  و  می شد  اجرا  نبايد  و 
مصوبات شورای عالی امنيت ملی است. 
گفته شده بود اگر قرار به اجرای طرح بن-
بروجن باشد، بايد به طور همزمان طرح های 
ديگر همچون بهشت آباد و ... انجام شود. او 
با اعتقاد بر اينكه وزير نيرو به تعهدات خود 
برای حل مشكل آب اصفهان عمل نكرده 
است، گفت: متأسفانه تاكنون وعده هايی 
كه وزير نيرو برای حل مشكل زاينده رود به 
اصفهان داده، عملی نشده است و از سوی 
ديگر ما عزمی برای اجرای اين تعهدات و 

بهبود شرايط زاينده رود نمی بينيم.
هيئت  وحيدا-عضو  حسين  همچنين 
استان  كشاورزان  صنفی  نظام  مديره 
اصفهان در واكنش به اين موضوع، گفت 
بايد  مجلس  نمايندگان  به طورقطع  كه 
پيگير اين موضوع باشند كه چرا طرحی 
با داشتن دستور توقف قضايی، در بودجه 
۱۴۰۱ اعتبار و رديف بودجه گرفته، اما به 
احيای زاينده رود در بودجه امسال اعتبار و 
رديف بودجه ای تخصيص داده نشده است. 
عضو هيات علمی دانشگاه صنعتی اصفهان 
نيز در واكنش به اين موضوع به "نوسان" 
گفت: ظاهرا هر كس به غير از حقابه داران 
مجاز به برداشت آب از زاينده رود است و 
تحويل  را  داران  نبايد سهم حقابه  تنها 
دهيم، از سوی ديگر هيچ كس حق ندارد 

آبی به زاينده رود بياورد. 
می  دائما  كرد:  تاكيد  بصيری  مهدی 
نيرو  وزارت  اما  و  نيست  آب  گويند 
حوضه  از  آب  برداشت  مجوز  همچنان 

خشك زاينده رود را می دهد. 
وی با بيان اينكه طرح بن-بروجن تنها 
برای تامين آب شرب نيست، بلكه تامين 
آب ديگر بخش ها نيز از اهداف اين طرح 
آبرسانی است، اضافه كرد: سال گذشته 
زاينده رود از 365 روز سال 3۴5 روز را 
بنابراين  كرد،  تجربه  خشك  صورت  به 
اگر طرح بن-بروجن به طور كامل اجرا 
شود، حتی ديگر حقابه ده يا بيست روزه 
شد.  نخواهد  داده  تحويل  كشاورزان 
بصيری با بيان اينكه كمبود آب حوضه 
بن- طرح  اجرای  از  پيش  رود  زاينده 
بروجن بالا بود، گفت: اجرای طرح انتقال 
آب بهشت آباد و تونل سوم كوهرنگ تنها 
جوابگوی يك سوم كمبود آبی اصفهان 
نيرو  وزارت  كه  حاليست  در  اين  است، 
و  يزد، صنايع  به  آب  انتقال  های  طرح 
ديگر استان ها را از محل حقابه كشاورزان 
اصفهان تخصيص داده است و اكنون نه 
تنها طرح های آبرسانی اجرا نشده، بلكه 
برداشت آب از حوضه زاينده رود همچنان 
ادامه دارد. به گفته كارشناسان، بدون راه 
اندازی طرح بن-بروجن، زاينده رود سال 
آبی گذشته تنها ۱۰ روز جاری بود و طی 
هفت ماه سال آبی جاری نيز تنها بيست 
روز جريان داشته است كه با تداوم وضعيت 
بروجن، وضعيت  بن  اندازی طرح  راه  و 
زاينده رود بحرانی تر و ديگر اميدی به 

جريان اين رودخانه نخواهيم داشت.

شرایط بحرانی زاینده رود طی دو دهه گذشته به دنبال سوء مدیریت و فشارهای سیاسی و اجتماعی 
روز به روز بحرانی تر شده تا جایی که این رودخانه از ۳65 روز سال گذشته، ۳۴5 روز را کاملا خشک 
بوده است. در این میان، اگرچه وزیر نیرو دولت رئیسی، آبان سال گذشته وعده داد تا وضعیت بحرانی 
زاینده رود را سامان دهد و از کشاورزان خواست تا به دولت اعتماد کنند و تاکید کرد که تا دو سال آینده همه 
کشاورزان از بهبود شرایط خود رضایت خواهند داشت؛ اما اینروزها به درخواست وزارت نیرو و براساس مصوبات 
شوراهای غیرپاسخگو، خط اضطراری انتقال آب بن-بروجن نیز راه اندازی شده است؛ بارگذاری جدیدی که آبی سرد 

بر همه وعده ها برای نجات زاینده رود است؛

هفته نامه نوسان

گروه شهری

آبی سرد برپیکر زاینده رود
وزیر نیرو، باید پاسخگوی نابودی زیست بوم زاینده رود و فرونشست شدید زمین در اصفهان باشد

 نوسان:عضو هیئت علمی دانشگاه 
اینکه  بر  تاکید  با  نجف آباد  آزاد 
اصفهان بیش از ۱۰ سال برای تأمین 
آب فرصت ندارد، گفت: در طراحی 
فرونشست  موضوع  مترو  خطوط 
در نظر نگرفته نشده، همچنین در 
نامطلوب  اثرات  می توان  اصفهان 
این پدیده را بر تأسیسات شهری 
ازجمله لوله های گاز را مشاهده کرد.

بهرام نادی درباره تأثير نشست زمين بر 
خطوط آب و گاز و خطوط مترو، اظهار 
كرد: سازه های مختلفی بر روی دشت 
اصفهان قرار دارد كه به طور متوالی تحت 
اثر فرونشست زمين قرار دارند و لازم است 
اثرات فرونشست بر روی آنها بررسی شود. 
وی توضيح داد: به طور مثال خط يك 
مترو اصفهان در محدوده دروازه شيراز تا 
خيابان امام خمينی)ره( را در نظر بگيريم، 
در ميدان آزادی با توجه به نزديكی به 
اما  است،  ناچيز  نشست  سنگی،  بستر 
با حركت به سمت شمال شهر شاهد 
افزايش ضخامت لايه های عمق خاک تا 
حدود ۱8۰متر خواهيم بود و محاسبات 
نشان دهنده  خوش بينانه  حالت  در 
نشست تقريبی 85 سانتيمتری در بخش 

شمالی اصفهان است.
عضو هيئت علمی دانشگاه آزاد نجف آباد 
اخير،  سال های  طی  درحالی كه  افزود: 
اثرات نامطلوب افت شديد آب زيرزمينی 
وقوع  بر  زمين  فرونشست  درنتيجه  و 
سيلاب، سازه ها، تأسيسات زيرزمينی و 
شريان های حياتی ازجمله راه ها، راه آهن، 
سوخت  انتقال  لوله های  و  فرودگاه 
و  ملی  آيين نامه  اما  می شود،  مشاهده 
بين المللی برای طراحی سازه ها در برابر 
فرونشست زمين تدوين نگرديده است و 
شايد دليل مهم آن الزام به كنترل آب 
زيرزمينی و عدم تخريب محيط زيست به 

جای مهار اثرات آن است. 
مطلع  كه  جايی  تا  كرد:  تأكيد  نادی 
هستم در طراحی خطوط مترو موضوع 
فرونشست در نظر نگرفته نشده و از سوی 
تاكنون  برای آن  نيز  آيين نامه ای  ديگر 
تدوين نشده است. وی افزود: در اصفهان 
نيز می توان اثرات نامطلوب فرونشست بر 
تأسيسات شهری ازجمله لوله های گاز را 
مشاهده كرد كه لازم است پايش دقيقی 
در اين خصوص انجام شود. نادی تأكيد 
راه ها،  ساختمان ها،  تمام  اكنون  كرد: 
و  گاز  و  لوله های آب  فرودگاه،  راه آهن، 
... تحت فشار فرونشست قرار دارند. وی 
نشست  درباره  برخی صحبت ها  درباره 
كرد:  اظهار  اصفهان،  چهارباغ  مدرسه 
محاسبات و تحليل های صورت گرفته 
نشان دهنده اثر نامطلوب فرونشست بر 
ساختمان ها ازجمله بر سازه ها و بناهای 
تاريخی است، اطلس فرونشست زمين در 
مناطق مختلف اصفهان بر مبنای مقادير 
اندازه گيری شده سالانه نرخ فرونشست 
سازمان  و  نقشه برداری  سازمان  توسط 
زمين شناسی تهيه شده است و همچنين 
كلی  فرونشست  ميزان  تخمين  جهت 
زمين در نقاط مختلف اصفهان ازجمله 
بافت تاريخی از مدل های عددی استفاده 
شده است.عضو هيئت علمی دانشگاه آزاد 
نجف آباد با اشاره به مشاهده نشانه های 
جعفر  امام  مدرسه  در  زمين  نشست 
در  گفت:  چهارباغ،  خيابان  در  صادق 
اين بنا شاهد يك ترک با امتداد شمالی، 
نشست  از  ناشی  كه  هستيم  جنوبی 
نامتقارن است. متأسفانه اثرات نامطلوب 
و مخرب افت آب زيرزمينی و فرونشست 
به صورت مستقيم و غيرمستقيم بر تمامی 

اركان شهر در حال وقوع است.

 نوسان : نماينده مقيم برنامه توسعه ملل 
متحد در ايران گفت: توســعه را می توان با 
حداقل تخريب محيط زيست و همچنين 
روش هــای عملياتــی جديــد و كارآمد

 محقق كرد.
كلوديو پروويــداس در ديدار با شــهردار 
كاشان، اظهار كرد: استفاده از تجربه های 

ديگر شــهرهای جهان، يكی از نتايج اين 
تعامل هــا اســت و می تــوان از روش ها و 
شيوه هايی كه شهرهای ديگر در خصوص 
مسائل و بحران های مشابه انجام داده اند، 
به منظور مديريت چالش ها بهره برد. وی 
تصريح كرد: آمادگی برای تعامل دو سويه 
با كاشــان به منظور تحقق توسعه پايدار، 

شناخت نيازها و ضرورت ها، يكی از الزامات 
رفع مشكلات است و بايد با تمركز بر چند 
حوزه، چشــم اندازی متناسب و عملياتی 
برای تحقق آن ترســيم كرد و اين بخش 
سازمان ملل، بخشــی عملياتی و اجرايی 

است و ناظر بر اقدامات و فعاليت هاست. 
حسن بخشنده امنيه شهردار كاشان نيز در 

اين نشست گفت: رويكرد مديريت شهری 
بر ارتقای وضعيت حمل و نقل پاک است 
و در اين راســتا برنامه های مختلفی را در 
دستور كار قرار داده است كه با توجه به عمر 
بالای اتوبوس های درون شهری، نوسازی 
ناوگان حمل و نقل عمومی به عنوان يك 

برنامه محوری مورد تأكيد است. 

نماینده مقیم برنامه توسعه ملل متحد در ایران:

توسعه را با حداقل تخریب محیط زیست می توان محقق کرد

خط انتقال آب بن-بروجن راه اندازی شد؛
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 نوسان: سخنگوی شورای اسلامی 
اینکه  بر  تاکید  با  اصفهان  شهر 
تجاربی از نوروز ۱۴۰۱ نصیب همکاران 
با  گفت:  است،  شده  شهرداری  در 
که  نظرسنجی هایی  دقیق  بررسی 
می شود  اخذ  شهروندان  از  روزانه  
است  این  شهری  مدیریت   تلاش 
متقن  و  قوی  راه  نقشه  بتواند  که 
از  میزبانی   و  گردشگری  حوزه  در 

مسافران داشته باشد.
تشكيل  خصوص  در  علی صالحی، 
شهری  مديريت  نوروزی  سفر  ستاد 
كرد:  اظهار  نوروزی،  مسافران  برای 
سناريوهای  و  مناسب  پيش بينی های 
مختلفی وجود داشت و در مجموعه ستاد 
اتفاقات  شهری  مديريت  نوروزی  سفر 
خوبی افتاد، اين برنامه برای سناريوهايی 
با مخاطب متفاوت و شرايط آب و هوايی 
مختلفی بود كه پيش بينی باد و بارندگی 
برای آن شده باشد؛ اين در حالی است كه 
يكی ديگر از نقاط قوت امسال مديريت 
حجم بالای ورود مسافر بود كه در برخی 
از اماكن گردشگری اصفهان حتی نسبت 
به سال ۱398 كه به نوعی آخرين سال 
تشكيل اين ستاد در اصفهان بود آمارهای 
بازديد بالاتر است. وی با بيان اينكه در 
هفته اول فرودين با پيش بينی های عميق 
و تدبيری كه همكاران داشته اند شرايط 
به خوبی مديريت شد، افزود: به طور كلی 
آمارها حكايت از رضايت مسافران دارد، كه 
بعد از دو سال خانه نشينی ميهمان شهر 
اصفهان شدند، با توجه به زمان فعاليت 
مديريت شهری در دوره فعلی و شرايط 
كرونايی كه با آن روبه رو بودند، به لحاظ 
بلاتكليفی در رابطه با سفرهای نوروزی، 
بلااستفاده  زيرساخت های  مشكلات 
شهرداری  اقتصادی  وضعيت  و  شهری 
كه به تيم جديد تحميل شده بود، به نظر 
می آيد كه برای آماده سازی اصفهان و مهيا 
شدن برای بهار بايد نمره قابل قبولی به 

مجموعه مديريت شهری داده شود.
سخنگوی شورای اسلامی شهر اصفهان 
تصريح كرد: علاوه بر اين موارد و با توجه 
به شرايط فعلی شهر و از سويی با توجه 
به ذائقه جديد و تحول هايی كه در رويكرد 
نگرشی شهروندان و مسافران شكل گرفته 
از  چشم پوشی  با  گفت  می توان  است، 
حوزه  در  مجموع  در  نارسايی ها،  برخی 
گردشگری  شهری،  خدمات  زيباسازی، 
و تفريحی اتفاق های خوبی در اصفهان 
افتاده است. صالحی خاطرنشان   ۱۴۰۱
كرد: اميد است كه با تجاربی كه از نوروز 
شهرداری  در  همكاران  نصيب   ۱۴۰۱
می شود و با بررسی دقيق نظرسنجی هايی 
می افتاد،  اتفاق  شهروندان  از  روزانه  كه 
از  تجربه نگاری  و  روندها  آسيب شناسی 
يك ماه و چند روز سختی كه تا رسيدن 
به نوروز امسال سپری كردند، بتوانند نقشه 
راه قوی و متقن در حوزه گردشگری و 
ميزبانی از مسافران داشته باشند. وی با 
اصفهان در سال ۱۴۰۱  اينكه  به  اشاره 
شرايط متفاوت تری را نسبت به سال های 
گذشته در حوزه گردشگری و تفريحی 
شهری  مديريت  بايد  كرد:  اظهار  دارد، 
حوزه  در  بودجه ۱۴۰۱  ظريفت های  از 
گردشگری نهايت استفاده را داشته باشد 
تا در طول سال به ويژه از بهار و تابستان 
و زمان حضور مسافران و گردشگران در 
اصفهان بهره برداری شود و اين اندوخته 
بتواند  نوروز سال ۱۴۰2  برای  تجربه  و 
به  نسبت  را  بهتری  مراتب  به  وضعيت 
شرايط كنونی رقم بزند و اصفهان روز به 
روز در مسير پيشرفت و ارائه خدمات بهتر 

به شهروندان سرآمد و زبانزد باشد.

مديرعامل سازمان مديريت پسماند شهرداری اصفهان از برنامه ريزی اين سازمان برای احداث 
و جانمايی ايستگاه های بازيافت در شهر با طراحی جديد و ظاهری متفاوت در سال جاری 
خبر داد. غلامرضا ساكتی، از برگزاری مراسم تقدير از متصديان نمونه ايستگاه های بازيافت 
خبر داد و گفت: با هدف افزايش سطح كيفيت خدمات در ايســتگاه های بازيافت، در اين 
طرح متصديان 69 ايستگاه بازيافت، از نظر ناظران سازمان مديريت پسماند و شهروندان در 
۱2 شاخص، مورد ارزيابی قرار گرفتند كه در نهايت 6 متصدی به عنوان نمونه انتخاب شدند. 

پيش نويس تفاهم نامه همكاری مشــترک در زمينه احيای فضاهای شهری و فرهنگی بين 
شهرداری اصفهان و سفارت لهستان در ايران به امضا رسيد. علی قاسم زاده، شهردار اصفهان در 
ديدار با سفير لهستان در ايران، اظهار كرد: مردم لهستان در گذر تاريخ تنها مهمان نوازی اصفهان 
از كودكان لهستانی را تجربه كرده اند. وی با تاكيد بر اهميت افزايش تعاملات بين المللی و تقويت 
ديپلماسی عمومی از سوی شهرداری اصفهان، گفت: در راستای همكاری مشترک اصفهان 
با لهستان سه برنامه مشترک در قالب برنامه های هفته فرهنگی اصفهان طراحی شده است.

اصفهان و لهستان در مسیر خواهرخواندگیجانمایی و طراحی جدید ایستگاه های بازیافت 

گزارش

گزارش

شرایط متفاوت گردشگری
در سال 1401

نایب رئیس شورای اسلامی شهر اصفهان  مطرح کرد:

با  اصفهان، همزمان  قاسم زاده، شهردار  علی 
امضای اين تفاهم نامه در جلسه هم انديشی 
پيرامون راهكارهای تحقق شعار سال اظهار 
كرد: شهرداری اصفهان مصمم است در زمينه 
تحقق شعار سال ۱۴۰۱ مبنی بر اقتصاد دانش 
بنيان، ورودی جدی داشته باشد و به تحقق اين 
امر، كمك كند.وی تاكيد كرد: در اين زمينه، 
نقش اصلی و محوری شهرداری اصفهان در 
پيشبرد و توسعه مجموعه های دانش بنيان، 
حضور به عنوان مشتری و متقاضی خدمات 
آنهاست.شهردار اصفهان ادامه داد: پيش بينی 
شده بود كه شهرداری اصفهان يك كارخانه 
فناوری در حوزه خدمات شهری راه اندازی كند 
كه با توجه به ظرفيت موجود در شهرک علمی 
و تحقيقاتی، بايد اين امر به متوليان مربوطه 
واگذار شده و شهرداری در نقش متقاظی وارد 
به  ما  مهم  نقش  كرد:  تاكيد  شود.قاسم زاده 
عنوان مديريت شهری در عرصه دانش بنيان، 
تبديل شدن به يك مشتری و متقاضی به شدت 
خواهان است كه به شركت های دانش بنيان 
مراجعه می كند تا نيازهايش را از آن طريق، 
تامين كند.وی به مفاد تفاهم نامه سه جانبه بين 
شهرداری اصفهان، شهرک علمی و تحقيقاتی و 
شورای اسلامی شهر اصفهان با مضمون اقتصاد 
دانش بنيان و توسعه شهری اشاره و اظهار كرد: 
همكاری بين دستگاهی، فرآيندهای جذب و 
بومی سازی فناوری، حمايت از شركت های 
فناور، مشاركت در ايجاد فناوری های مورد نياز، 
بازاريابی و بازارسازی محصولات دانش بنيان، 
كلان  تبديل  و  بنيان  دانش  فرهنگ  ترويج 
شهر اصفهان به كلان شهر هوشمند مبتنی بر 
دانش و استفاده حداكثری بخش های مختلف 
شهرداری از ظرفيت های دانش بنيان، در اين 
تفاهم نامه به عنوان اهداف اصلی، مورد توجه قرار 

گرفته است.وی افزود: بر اساس اين تفاهم نامه، 
زمينه  اصفهان  شهرداری  است  شده  مقرر 
استقرار شركت های دانش بنيان در پهنه های 
ويژه ای در شهر اصفهان را بررسی و تسهيل 
گری كند. شهردار اصفهان همچنين تاكيد كرد: 
حمايت های مادی و معنوی از دانش بنيان ها، 
مشاركت افراد علاقه مند در حوزه های دانش 
بنيان، استفاده حداكثری از دانش و تجربه فنی 
كارشناسان حوزه شهری و همچنين حوزه روابط 
بين الملل در فعال تر شدن ظرفيت صادرات، 
ايجاد ساختارهای حقوقی كه می تواند به  عقد 
قراردادها كمك كند و... از ديگر مفاد اين تفاهم 

نامه سه جانبه است.

اصفهان شایسته تبدیل شدن 
به قطب علم و فناوری 

رئيس شهرک علمی و تحقيقاتی اصفهان نيز 
در جلسه هم انديشی راهكارهای تحقق شعار 
سال در تالار شورا، اظهار كرد: سال هاست كه در 
حوزه دانش بنيان مسائل و چالش های مختلفی 
مطرح است اما اصفهان در اين حوزه همواره 
پيش رو بوده است.»جعفر قيصری« با بيان اينكه 
اصفهان شايسته تبديل شدن به قطب علم و 
فناوری كشور است، گفت: سال 99 به صورت 
مجازی ميزبان رهبر معظم انقلاب در جلسه ای 
با حضور شركت های مختلف بوديم كه ايشان در 
جلسه فرمودند شركت های دانش بنيان باعث 
اميد و نشاط برای كشور هستند.رئيس شهرک 
علمی و تحقيقاتی اصفهان گفت: اصفهان 3 
پارک علم و فناوری و 8 مركز رشد دارد و 6۰۰ 
هسته و شركت فناور نيز در شهرک مستقر 
هستند كه 3۰۰ مورد آن ها شركت های دانش 
بنيان می باشند.وی با بيان اينكه ما در صادرات 
روبرو  مشكلاتی  با  بنيان  دانش  محصولات 

هستيم، گفت: شركت های دانش بنيان در اين 
زمينه به خلاقيت و دانش نياز دارند تا مشكلات 
خود را در مقابل شركت های تجاری بزرگ حل 
كنند.قيصری افزود: تقويت شركت های دانش 
بنيان از طريق عرضه محصولات اين شركت ها 
و زمينه سازی صادرات آن ها بسيار مهم است.

وی با بيان اينكه در اصفهان سهم استفاده از 
خدمات و كالاهای شركت های دانش بنيان در 
مقايسه با آمار كشوری بالاتر است، افزود: ما در 
اصفهان برای رسيدن به  5 درصد توصيه شده از 
سهم محصولات اين شركت ها در توليد ناخالص 
ملی، راه زيادی نداريم اما با توجه به ظرفيت های 
موجود بايد به حدود ۱5 درصد برسيم.رئيس 
شهرک علمی و تحقيقاتی اصفهان تصريح كرد: 
اصفهان در مباحث مرتبط با امنيت غذايی، آب 
و محيط زيست حدود 7۰ شركت خوب دارد 
كه در كشور می توان رتبه اول را در اين حوزه به 

اصفهان اختصاص داد.

حل مشکلات زیست محیطی 
با استفاده از ظرفیت دانش بنیانها

رئيس شورای اسلامی شهر اصفهان نيز با بيان 
اينكه اصفهان می تواند به قطب صنايع دانش بنيان 
كشور تبديل شود، گفت: اگر ما در شهر اصفهان، 
مشكلاتی در زمينه آب، هوا و زمين داريم، با ورود 
صنايع دانش بنيان و محدود كردن توسعه صنايع 
آلاينده می توان اين چالش ها را مرتفع ساخت.
محمد نورصالحی در جلسه هم انديشی پيرامون 
راهكار تحقق شعار سال كه با حضور معاون وزير 
جهاد كشاورزی، نمايندگان مجلس و جمعی از 
روسای شركت های دانش بنيان اصفهان تشكيل 
شد، افزود: از زمان استقرار شورای ششم، صنايع 
دانش بنيان در اصفهان بيش از پيش مورد توجه 
قرار گرفته است تا اصفهان به قطب صنايع دانش 

بنيان كشور تبديل شود.رئيس شورای اسلامی 
شهر اصفهان، همچنين خاطرنشان كرد: به 
ابتكار شورای اسلامی شهر و شهرداری اصفهان، 
از فعالان عرصه های صنعتی و علمی دعوت 
شده تا راهكارهايی عملی برای تحقق شعار سال 
ارائه كنند. در اين نشست راهكارهای متنوعی 
برای حمايت از ظرفيت و توان شركت های 
سوی  از  شهری  مديريت  در  دانش بنيان 
نمايندگان شركت های دانش بنيان و روسای 
دانشگاه ها مطرح و تفاهم نامه ای ميان شهرداری 
اصفهان، شورای اسلامی شهر و شهرک علمی و 

تحقيقاتی اصفهان به امضا رسيد.

چگونگی کمک به 
شرکت های دانش بنیان

رئيس مركز پژوهش های شورای اسلامی شهر 
اصفهان معتقد است: خبرهای بسيار خوبی 
نسبت به اتفاقات چند سال اخير از شهرک علمی 
و تحقيقاتی به گوش می رسد؛ از صادرات خالص 
اين شركت های مستقر گرفته تا اشتغال زايی و 
توليد محصولات كه قابل توجه است. مصطفی 
نباتی نژاد، ادامه داد: خدمت مديريت شهری 
در رابطه با تحقق شعار سال اين است كه به 
عنوان يك خريدار عمده خدمات متعددی را 
در حوزه های مختلف از آتش نشانی و وسايل 
ايمنی تا وسايل و تجهيزات خدمات موتوری و 
فضای سبز و تجهيزات الكترونيك را برای انجام 
وظيفه خدمت رسانی خود فراهم كند. نباتی نژاد 
خاطرنشان كرد: در خريداری تجهيزات لازم 
برای ارائه خدمات بهتر دو نكته شامل كيفيت بالا 
و هزينه كمتر به عنوان اصل در شهرداری مدنظر 
است كه لازم است شركت های دانش بنيان با 
توجه به اين دو شاخص محصولات و خدمات 
خوبی را به شهرداری ارائه دهند، البته مديريت 
شهری نيز بايد با سياست تشويقی بتواند عمده 
خريدهای خود را از شركت های دانش بنيان 
تأمين كند. رئيس مركز پژوهش شورای اسلامی 
شهر اصفهان تصريح كرد: جنبه ديگر كمك 
بحث  دانش بنيان  شركت های  به  شهرداری 
ترويجی است، شهرداری اصفهان با توجه به اينكه 
يك سازمان فرهنگی بزرگ است و همچنين 
رسانه های توانايی كه برای هدايت افكار مردم ذيل 
شهرداری هستند، می توانند در اين عرصه كمك 
حال حوزه دانش بنيان باشند. وی افزود: فراخوانی 
برای ۱۰۰ نفر از نخبگان كشوری داشتيم كه 
ايده ها، پيشنهادات و نبايدهايی كه در اين زمينه 
وجود دارد را به ما ارائه دهند تا الگوسازی كنيم 
و در نهايت درخواست های خود را از مديريت 
شهری داشته باشيم. نباتی نژاد خاطرنشان كرد: 
شهر همگرا از شعارهای مشترک و پارادايم های 
ذيل شعار "اصفهان من، شهر زندگی" از سوی 
مديريت شهری اصفهان است كه در اين الگو 
بايد ذی نفعان مختلف به دور يك ميز بنشينند 
و برنامه ريزی های مشتركی كه مورد توافق همه 
است را انجام دهند. وی گفت: اگر محصولی 
دانش بنيان از سوی نخبگان شهر وجود داشته 
باشد كه مورد نياز فعلی مديريت شهری است به 
سمت شورای اسلامی شهر بيايد، زيرا موضوع 
را به طور جدی پيگيری و تسهيل گری خواهيم 
كرد، اما اگر در حد ايده و استارت آپ است، مسير 

به طريقی ديگر خواهد بود.

اتحاد برای توسعه دانش بنیانها

citizen

 نوسان:شهر را باید با مردم و برای اقشار مختلف مردم از جمله 
سالمندان، زنان، کودکان، معلولان، جوانان، اقشار به حاشیه رانده 
در  اصلی  بحث  کنیم.  برنامه ریزی  کم درآمد  گروه های  و  شده 
رویکرد شهر همگرا، در گرو شهرداری با تفکر و رویکردی همگرا 
است؛ بدان معنا که در شهرداری ها، هر معاونت به دنبال مسائل 
بخش مربوط به خود نباشد، بلکه همکاری، هماهنگی و تشریک 

مساعی وجود داشته باشد تا از دوباره کاری جلوگیری شود.
در »شهر همگرا« استفاده از فناوری های متفاوت و عملكردهای شهری افزايش 
می يابد و خدمت كردن به محله های شهری دنبال می شود؛ زيرا مـحله هـای 
هر شــهـر، در پايداری شهری نقش مهمی خواهد داشت و تحقق شهر همگرا 
استانداردسازی، امنيت، ايمنی و توسعه شهری در محله ها را نيز به همراه دارد. 
در حقيقت شهر همگرا بر پايه مشاركت پذيری شهروندان در امور شهری برای 
خدمت بهينه به محلات اداره می شود و نيازمند همگرايی بين شهرداری و 

شهروندان برای پيشرفت پروژه های عمرانی است.

تحولات شهر همگرا طی دو دهه اخیر
ابوالفضل قربانی، نايب رئيس شورای اسلامی شهر اصفهان درخصوص اصول 
يك شهر همگرا به خبرنگار ايمنا، می گويد: محله محوری از ديرباز در ايران 
و شهر اصفهان مورد توجه شهروندان بوده است. محلات عنصر اصلی شهر 
همگرا است؛ در اين زمينه لحاظ كردن مباحث فرهنگی، مسائل زيست بوم 
محلات، قرار گرفتن محلات از نظر جغرافيايی در نقاط مختلف شهر و خدماتی 
كه می تواند به مناطق و ديگر محلات ارائه دهد، مورد توجه خواهد بود. وی 
می افزايد: توجه به محله محوری سبب شده تا محلات زيادی در شهرها با 
ويژگی های اختصاصی شكل بگيرد كه می تواند در بهبود وضعيت محلات 
ديگر هم مؤثر باشد. با استفاده از ويژگی های هر محله، می توان نقاط ضعف 
محلات ديگر را تا حدودی پوشش داد كه اين اتفاق، نيازمند برنامه ريزی 
مناسب و طولانی مدت برای همراهی و همگرايی محلات در راستای هدفی 
مشترک است. نايب رئيس شورای اسلامی شهر اصفهان، درخصوص تحولات 
شهر همگرا طی دو دهه اخير، اظهار می كند: طی اين مدت در راستای ايجاد 
شهر همگرا، بررسی زيرساخت های لازم برای اداره بهتر و بهبود وضعيت 
شهرها مد نظر بوده است؛ شهر كارآفرين، برندسازی شهری و وضعيت بهتر 
محيط زيست شهرها بيشتر مورد توجه افرادی بوده كه در حوزه تئوری اداره 
شهرها فعاليت داشته اند و به تازگی بحث جديد شهر همگرا در راستای بهبود 

وضعيت، توسعه و پيشرفت بهتر شهرها مورد توجه قرار گرفته است.
وی در مورد زيرساخت های لازم برای شهر همگرا، تاكيد می كند: در حال 
حاضر در اصفهان اين زيرساخت ها وجود دارد؛ مجموعه های حكومتی كه 
در شهر اصفهان مسئوليت هايی را بر عهده دارند، در راستای بهبود وضعيت و 
بهبود سطح زندگی مردم تلاش می كنند و می توان با شناخت اين ظرفيت ها، 
تكراری  و  اضافی  هزينه های  انجام  از  تا  كرد  ايجاد  آن ها  بين  هماهنگی 
پيشگيری شود؛ در اين صورت انرژی ها در راستای سرعت گرفتن و بهبود 
وضعيت زندگی مردم مورد استفاده قرار می گيرد. قربانی تصريح می كند: 
مقاومت در مقابل شهر همگرا از طرف دستگاه های مختلف بسيار پايين است، 
اما در مقابل »مديريت واحد شهری« احتمال دارد هنوز مقاومت هايی وجود 
داشته باشد؛ چراكه در اين بخش تجربه زيادی در كشور وجود ندارد و احتمال 
دارد با موضوعات ساختاری در كشور هم خوانی نداشته باشد؛ اما اين هماهنگی 
و همخوانی در مورد شهر همگرا وجود دارد. وی با اشاره به اهداف شهر همگرا، 
اظهار می كند: زندگی بهتر برای شهروندان از محورهای اصلی و مورد توجه 
شهر همگرا است تا شهروندان بتوانند از جهات متفاوتی از زندگی در شهر خود 
لذت ببرند و وضعيت خود را در آن شهر از جنبه های اقتصادی، اجتماعی و 
فرهنگی بهبود بخشند. هدف اصلی شهرهای همگرا، بهبود وضعيت زندگی 

است كه برای پياده سازی آن بايد برنامه ريزی های مختلفی انجام شود.

زندگی بهتر شهروندان؛ 
هدف اصلی شهر همگرا

نايب رئيس شورای اسلامی شهر اصفهان می افزايد: در شهر همگرا، توجه 
ويژه به محلات و آنچه كه اهالی يك منطقه به واسطه برخی از ويژگی ها، 
محله را می شناسند مدنظر است؛ در محلات، عناصر اصلی مانند دبستان، 
مساجد، زمين های ورزشی، پارک ها و مهدكودک می تواند مورد توجه جدی 
قرار گيرد و برای بهبود اين زيرساخت های اجتماعی نياز به تلاش مستمر 
از جمله مدل های مفهومی  تاكيد می كند: مدل های مختلفی  است. وی 
برای اين موضوع ارائه می شود؛ البته در مواردی نيز به جنبه های سازمانی 
و سيستم های شهری توجه می شود. اهداف »شهر همگرا« اين است كه در 
آن تمام دستگاه ها و مجموعه هايی كه در حال فعاليت هستند با هماهنگی 
و همراهی يكديگر بتوانند در راستای مفهومی اساسی به عنوان زندگی بهتر 
برای شهروندان آن شهر اقدام كنند. قربانی اضافه می كند: هر هفته مسئولان 
در جلسه های شورای اسلامی شهر اصفهان حضور می يابند تا شهروندان 
بتوانند درباره موضوعاتی كه از دستگاه ها انتظار دارند، موارد را با مسئولان 
در ميان بگذارند و نظرات آن ها شنيده می شود تا نسبت به انجام اقدامات و 
رفع نقص ها و ايرادها در آن حوزه، تصميم گيری شود. وی درخصوص لزوم 
همراهی بهتر مجموعه های مختلف با مديريت شهری، می گويد: درحال حاضر 
اين مجموعه ها می دانند بايد همه با هم برای يك هدف واحد تلاش كنند تا 
بتوانند كمبودها و كاستی های يكديگر را جبران كنند و شورای اسلامی شهر 
در دوره ششم به صورت جدی در راستای تحقق شهر همگرا تلاش می كند؛ 
هماهنگی خوبی بين شورای اسلامی شهر، نمايندگان مجلس و مديريت 
ارشد استان وجود دارد و اميدواريم نتايج خوب آن در آينده برای مردم 

ملموس باشد.

تحقق حکمروایی 
در سایه شهر همگرا

مدیریـت شـهری اصفهـان از شـرکت های دانش بنیـان حمایـت می کنـد و علاوه بـر آن بـرای تحقق 
شـهر همگـرا برنامه ریزی هایـی خواهـد داشـت و در سـال جدیـد تحقق ایـن دو هدف مهـم از جمله 
اولویت های شـورای ششـم خواهـد بود. این را رئیس مرکز پژوهش های شـورای اسـلامی شـهر اصفهان کـرد و افزود:  
از آغازین سـاعات سـال جدید اعضای شـورای اسـلامی شـهر اصفهان پیگیر موضوع تحقق شـعار تعیین شـده برای 
سـال ۱۴۰۱ بودنـد. حالا بـا هدف بهره گیری از ظرفیت شـرکت های دانش بنیان در توسـعه شـهری، تفاهم نامه همکاری 
سـه جانبه میان شـهرداری اصفهان، شـورای اسـلامی شـهر و شـهرک علمـی و تحقیقاتـی اصفهان به امضا رسـید.

هفته نامه نوسان
گروه  شهری

تفاهم نامه سه جانبه میان شهرداری، شورای شهر و شهرک علمی و تحقیقاتی اصفهان به امضا رسید

 نوسان : رئيــس شــورای اسلامی شهر 
اصفهان با بيان اينكه يكــی از زمينه های 
اصلی پيشــرفت اميدآفرينی است، گفت: 
تمام گروه های جامعه و مسئولان بايد در 
فضايی همدلانه رويكــرد خود را بر تحقق 

اميدآفرينی قرار دهند.
محمد نورصالحی در نطق پيش از دستور 
ســی و هفتمين جلســه علنی شــورای 
اسلامی شهر اظهار كرد: يكی از زمينه های 

اصلی پيشرفت اميدآفرينی است و يكی از 
حربه های دشمن ايجاد نااميدی به ويژه بين 
نسل جوان و پويا است، روحيه اميد برآمده 
از اعتقاد به مهدويت است و حماسه تاريخی 
پنج رمضان يكی از ثمره های شــيرين آن 
اســت، تمام گروه های جامعه و مسئولان 
بايد در فضايی همدلانه رويكرد خود را بر 
تحقق اين مهم قرار دهند و از ظرفيت های 
رســانه برای اميدآفرينی بــه خصوص به 

جوانان غافل نشوند. وی با بيان اينكه يكی 
از راهبردهای اصلی در تحقق شــعار سال 
تحقق اميــد و انگيزه اســت، گفت: تعهد 
نداشتن مديران و مســئولان در خصوص 
وعده هايی كه به مــردم می دهند، يكی از 

علل كاهش انگيزه مردم است.
وی با اشــاره به لزوم توجه به درخواســت 
شــهر اصفهان و حقابــه داران زاينده رود 
اســت، اظهار كرد: در ســال جاری تلاش 

شد در سطح استانی و ملی، نيازهای شهر 
اصفهان و حقابه محيط زيست اين شهر در 
تصميمات مد نظر قــرار گيرد. نورصالحی 
با اشاره به ســال روز تأسيس بنياد مسكن 
انقلاب اسلامی، گفت: در ۴۱ سال گذشته 
توجه به ساخت وســازهای پس از بحران 
و ساخت روســتاها بر عهده اين نهاد بوده 
و اميدواريم در راستای انجام وظايف خود 

موفق باشد.

رئیس شورای اسلامی شهر اصفهان:

امیدآفرینی زمینه های اصلی پیشرفت کشور است

با هدف بهره گیری از ظرفیت شرکت های دانش بنیان در توسعه شهری؛



سال هشتم/ شماره ۲۰۸/ ۲3 فروردین 14۰1/ 1۰ رمضان 1443

نظرات خود را  در خصوص محتوای نشریه به ایمیل ما ارسال کنید 

www.eghtesadbazar. ir

12  Apri l     2022   No.208

info@eghtesadbazar. ir

think

تحلیل

نگاه     

كامران ندری درباره روند تورم در سال جاری اظهار كرد: دو عامل كليدی در جهت تداوم 
روند صعودی تورم در سال جاری وجود دارد كه يكی حذف پرداخت برخی از يارانه ها توسط 
دولت مانند تخصيص ارز ۴2۰۰ تومانی است.  اين كارشناس اقتصادی افزود: همچنين 
برنامه دولت نيز هزينه های توليدكنندگان را افزايش می  دهد كه افزايش حداقل دستمزد، 
افزايش درآمدهای مالياتی، افزايش قيمت خدمات برخی از اين سياست  هاست كه افزايش 
قيمت  های جهانی تحت تاثير جنگ اوكراين و روسيه نيز به اين موضوع دامن زده است.

دو عامل كلیدی در تداوم روند تورم
دبيركل كانون صرافان گفت: با توجه به افزايش فروش و قيمت نفت كه در ارزآوری 
تاثير مثبتی دارد و تكانه جدی نيز در بازار ديده نمی شود، نمی توان برای آينده 
نزديك بازار ارز نوسانات قابل توجهی را متصور شد. سعيد مجتهدی اظهار كرد: با 
افزايش قيمت نفت و كنترل سيستم بانك مركزی روی حساب های ريالی كه توان 
انجام حوالجات بالای 2۰۰ ميليون تومان را ندارد، نمی توان برای آينده نزديك بازار 

ارز نوسانات قابل توجهی را متصور شد.

پیش بینی دبیر كل كانون صرافان از آینده بازار ارز

بهبود 
حلزونی

اقتصاد ایران در هفته ای که گذشت؛

 نوسان:با وجود تاکیدات وزیر صمت، ایران خودرو بخشنامه 
شرایط فروش فوق العاده محصولات خود به صورت قرعه کشي 
را منتشر کرد و عملا نشان داد قرعه کشي خودرو حذف نشده 
است! در طرح فروش فوق العاده محصولات ایران خودرو آمده 
است؛ از ۱6 فروردین ۱۴۰۱ ثبت نام ها آغاز مي شود. وب سایت 
رسمي فروش محصولات ایران خودرو با انتشار شرایط فروش 
فوق العاده، زمان ثبت نام قرعه کشي ایران خودرو را فروردین 
۱۴۰۱ مشخص کرده اســت. همچنین روح الله جاني عباسپور، 
سخنگوي کمیسیون صنایع و معادن روز گذشته در مصاحبه با 
یکي از سایت هاي خبري در خصوص آخرین وضعیت ماجراي 
آزاد شدن واردات خودرو نیز گفته است: شوراي عالي نظارت 
مجمع تشخیص مصلحت نظام نظر مخالف داد و واردات خودرو 
تایید نشد و قانون دیگري براي واردات خودرو وجود دارد که 
با شرط و شروطي خودرو وارد کشــور شود، اما نه به این اندازه 
که در قانون بودجه تصویب شده بود.آنچه می خوانید برخی از 
برجسته ترین نکاتی است که در هفته قبل اقتصاد ایران را به 

خود معطوف کرد؛

بیکاری یک میلیون فارغ التحصیل دانشگاهي 
بر اساس آنچه مركز آمار از بازار كار در زمستان ۱۴۰۰ منتشر كرده، نرخ 
بيكاري به 9.۴ درصد رسيده كه نسبت به زمستان 99 كاهش ۰.3 واحد 

درصدي را نشان مي دهد. 
به نظر نمي رسد اين كاهش نرخ بيكاري به معني ورود افراد جوياي شغل 
به بازار كار باشد؛ چراكه در زمستان عمده رويكرد بازارها، بر اساس اخبار 
منتشره از مذاكرات پيرامون احياي برجام در وين بود و با طولاني شدن 
اين مذاكرات و نبود يك خبر قطعي از يك سو و افزايش حداقل حقوق 
در سال جاري، به نظر مي رسد وضعيت بازار كار در سال جاري پيچيده تر 

و حتي بغرنج تر شود.  
در اسفند سال گذشته بيش از دو ميليون و ۴۰9 هزار نفر بيكار بودند 
كه حدود يك ميليون و 6۴6 هزار نفر را جوانان ۱8 تا 35 سال تشكيل 
مي دادند. اين امر نشان مي دهد كه ظرفيت هاي اقتصادي كشور براي 
جذب نيروهاي جوان كم است كه مي تواند نشات گرفته از دو امر باشد؛ 
افزايش هزينه بنگاه هاي اقتصادي و واحدهاي توليدي براي به كارگيري 
دارند؛  نياز  كارفرمايان  آنچه  و  تحصيلات  ميان  ارتباط  عدم  و  افراد  از 
تحصيلات  با  افراد  از  نفر  هزار  رسمي حدود 9۱8  داده هاي  اساس  بر 
دانشگاهي در زمستان گذشته بيكار بودند. با وجود اينكه اين رقم نسبت 
به زمستان 99 كاهش داشته اما همچنان نگراني ها در خصوص بيكاري 

فارغ التحصيلان دانشگاهي وجود دارد.

عملکرد دولت چه مي گوید؟
گزارش منتشر شده مركز آمار از سالنامه آماري سال 99 نشان مي دهد 
در دهه 9۰ دولت علاوه بر افزايش منابع كل كشور در بودجه، هزينه ها 
را نيز افزايش داده كه عمده دليل آن سيطره تورم بر اقتصاد كشور و 
تنزل ارزش پول ملي بود. با استناد به داده هاي رسمي سهم واگذاري 
دارايي هاي سرمايه )كه برخي آن را برابر با درآمدهاي نفتي مي دانند( 
از منابع عمومي دولت در سال 9۰ حدود 39 درصد بود كه در سال 
98 و به واسطه بازگشت تحريم ها تنها چهار درصد افت داشت و به 35 
درصد رسيد.  اگرچه مسوولان وقت بارها اعلام كرده بودند كه از راه هاي 
بازگشت  عدم  اما  كرد،  اقدام  نفت  فروش  به  نسبت  مي توان  مختلفي 
دلارهاي نفتي به كشور باعث شد كه در سال 99 سهم درآمدهاي نفتي 

به حدود ۱9 درصد از منابع عمومي دولت برسد. 
اين كاهش ناگهاني در شرايطي كه اقتصاد همزمان با كرونا نيز دست 
به  نهايت  در  كه  پولي  متغيرهاي  دستكاري  بر  علاوه  بود،  گريبان  به 
تورم انجاميد، بر اهرم تورمي ديگر، يعني كسري تراز عملياتي نيز تاثير 
گذاشت. در سال 99 اين متغير در بودجه حدود ۱۴7 هزار ميليارد تومان 
برآورد شده بود كه افزايشي حدود 7۰ هزار ميليارد توماني نسبت به سال 
97 داشت. اما وضعيت در سال ۱۴۰۰ و با شناسايي سويه هاي جديد 
كرونا همچنين اعمال محدوديت هاي بيشتر در اغلب كشورها، صادرات 
نفتي در نيمه اول سال دچار نوساناتي شد؛ در سال گذشته كسري تراز 
عملياتي حدود ۴6۴ هزار ميليارد تومان پيش بيني شده بود كه حدود 

36 درصد از منابع عمومي دولت بود.
 بدين معنا كه دولت در تحقق ۴6۴ هزار ميليارد تومان از منابع خود 

دچار چالش خواهد شد. 

تاثیر خروج از مذاکرات بر نرخ دلار؟
مرتضي عزتي، اقتصاددان و عضو هيات علمي دانشگاه تربيت مدرس در 
مورد روند پيش روي نرخ دلار در صورت توقف مذاكرات احياي برجام به 
گفت: قيمت دلار در حال حاضر به  شدت بالا رفته است و با وجود ميزان 
صادرات)غيرنفتي( ۴۰ تا 5۰ ميليارد دلار در سال به نظر مي رسد قيمت 
دلار نبايد چنين رشدي مي كرد و نرخ آن در حال حاضر بالاتر از نرخ 
واقعي است . بنده معتقدم در صورتي كه بتوانيم ميزان صادرات را در 
همين محدوده 5۰ ميليارد دلاري نگه داريم قيمت دلار حتي اگر برجام 

هم نهايي نشود نبايد چندان تغييري در بازار داشته باشد.
عزتي در ادامه گفت: در صورتي كه رسما از سوي دولت اعلام شود كه 
توافقي صورت نخواهد گرفت ممكن است شاهد افزايش نرخ دلار در بازار 
باشيم. اما اين افزايش موقتي خواهد بود و اگر فشار خاصي روي بازار 

نباشد و همچنان نرخ دلار در بازار تعيين شود.

در بر همان پاشنه مي چرخد!

ايرانيان  رفاهی  اطلاعات  پايگاه  داده های 
نشان می دهد، 93درصد خانوارهای ايرانی 
ميزان،  اين  از  كه  هستند  يارانه بگير  نفر 
طبقه  جزو  57درصد  فقير،  35درصد 
و  برخوردار  طبقه  از  8درصد  و  متوسط 
ثروتمند محسوب می شوند. البته ساختار 
و مناسبات 7درصد از كل خانوارهای ايرانی 
كه يارانه نقدی نمی گيرند، در نقطه كور اين 
پايگاه اطلاعاتی قرار دارد و عملا وارد فرايند 
بررسی  همچنين  نمی شود.  دهك بندی 
آماری معاونت رفاه اجتماعی وزارت تعاون، 
كار و رفاه اجتماعی نشان می دهد جمعيت 
كل خانوارهای يارانه بگير 77.۴ميليون نفر 
بوده كه از اين ميزان 27ميليون و ۱۰3هزار 

نفر در فقر به سرمی برند.

صعود نرخ تورم 
كانديداي  رضايي  محسن  اولين بار 
رياست جمهوري ايران در سال ۱388 در 
مناظره تلويزيوني با محمود احمدي نژاد، به 
افزايش اين شاخص به نزديكي ۴۰ درصد 
اشاره  احمدي نژاد  رياست  دوره  طول  در 
كرد و گفته هاي احمدي نژاد دال بر بهبود 
وضعيت كشور را رد كرد. در پي اشاره به اين 
محمود  رضايي،  محسن  توسط  شاخص 
احمدي نژاد در پاسخ به وي از به كار بردن 
واژه فلاكت درباره كشور و مردم انتقاد كرد.  
اما به هر حال نرخ تورم از 2۱.5درصد در 
پايان سال  9۰به ۴۰.2درصد در پايان سال 
۱۴۰۰رسيده و در همين مدت نرخ بيكاري 
از ۱2.3درصد به 9.۴درصد كاهش يافته؛ با 
اين حال شاخص فلاكت به عنوان مجموع 
نرخ تورم و نرخ بيكاري از 33.8درصد در 

پايان سال 9۰به رقم ۴9.6درصد در پايان 
شاخص  بالاترين  كه  ۱۴۰۰رسيده  سال 
فلاكت در طول ۱۱سال گذشته است. با 
تشديد فشار تحريم ها پس از خروج دولت 
وقت امريكا از برجام، نرخ تورم در ايران در 
فاصله سال هاي 97 تا ۱۴۰۰روندي صعودي 
را تجربه كرده و حالا دولت سيزدهم تلاش 
مي كند نرخ تورم را در نخستين سال از قرن 
جديد خورشيدي پايين بياورد كه در اين 
صورت انتظار مي رود شاخص فلاكت، روندي 
نزولي پيدا كند.ثبت ركورد تازه شاخص 
فلاكت در پايان قرن ۱۴خورشيدي به رغم 
تك رقمي شدن نرخ بيكاري در نتيجه كاهش 
نرخ مشاركت، نشان مي دهد ادامه حيات 
اقتصاد ايران در تورم بالا، مي تواند زمينه ساز 
اختلال در شاخص هاي كلان ازجمله نرخ 
بيكاري، نرخ تورم و شاخص فلاكت باشد و 
از اين منظر اولويت نخست و شايد مهم ترين 
مطالبه مردم از دولت، تلاش براي كاهش 
نرخ تورم طي سال هاي آينده است. هرچند 
كه بانك مركزي نرخ تورم هدف گذاري شده 
را اعلام نمي كند، اما به  نظر مي رسد كه 
تورم هدف دولت در سال جاري 25درصد 
باشد كه به اين ترتيب كاهش ۱5درصدي 
و  محسوس  اثر  مي تواند  امسال  در  تورم 
ملموسي بر شاخص فلاكت داشته باشد.

شاخص فلاکت در استان ها
تهران،  استان هاي  بر  علاوه 
سيستان وبلوچستان، همدان، سمنان، قم و 
خراسان رضوي، دو استان فارس و خراسان 
رضوي، شاخص فلاكت پايين تر از ميانگين 
كشوري را در پايان دهه 9۰تجربه كرده اند. 

شاخص فلاكت در استان فارس ۴9.۴درصد 
استان خراسان جنوبي ۴9.5درصد  در  و 
برآورد مي شود؛ درحالي كه ميانگين شاخص 
فلاكت سال ۱۴۰۰ايران ۴9.6درصد، نرخ 
بيكاري 9.۴درصد و نرخ تورم ۴۰.2درصد 
بوده است.علاوه بر اين دو استان مركزي 
با شاخص فلاكت ۴9.8درصد و قزوين با 
۴9.8درصد، شاخص فلاكت در استان هاي 
گيلان، گلستان، اصفهان و بوشهر در كانال 
5۰ درصد نوسان داشته است. همچنين در 
كانال 5۱درصد هم دو استان يزد و خوزستان 
قرار گرفته اند. پس از آن استان هاي مازندران، 
آذربايجان شرقي، زنجان، خراسان شمالي 
و  فلاكت 52درصدي  كانال  در  كرمان  و 
وضعيت نارنجي قرار مي گيرند كه درصورت 
افزايش نرخ بيكاري يا تورم، اين استان ها 
مستعد قرار گرفتن در وضعيت بدتر خواهند 
بود.داده هاي رسمي مركز آمار روايت مي كند 
شكاف تورم سالانه بين استان هاي ايران 
۱۱.9درصد بوده كه بالاترين نرخ را در استان 
كهگيلويه و بويراحمد به ميزان ۴8.2درصد و 
كمترين هم در استان همدان با 36.3درصد 

مشاهده شده است. 

شکاف نرخ بیکاري در استان ها
بيكاري هم در سال گذشته  شكاف نرخ 
۱2.3درصد بوده كه كمترين نرخ بيكاري 
مربوط به استان تهران با 6درصد و بالاترين 
ميزان مربوط به استان آذربايجان غربي به 
ميزان ۱8.3درصد بوده است. نتيجه برآيند 
نرخ تورم و نرخ بيكاري، شكاف ۱8.6درصدي 
در شاخص فلاكت بين استان آذربايجان 
غربي با شاخص ۱8.6درصد و استان تهران 

است.شاخص  ۴3.6درصد  شاخص  با 
فلاكت در سال هاي دهه 9۰ در ابتدا حركتي 
كاهشي و سپس حركتي افزايشي داشته 
است.به طوري كه در ابتداي دهه گذشته اين 
شاخص در عدد۴3.3 قرار داشت و سپس 
در سال هاي بعدي روندي كاهشي به خود 
گرفت كه در نتيجه اين روند در ميانه هاي 
دهه به ۱9.3 رسيد. با توجه به افزايش نرخ 
تورم در سال هاي اخير شاخص فلاكت دوباره 
به سطوح سال هاي ابتدايي دهه 9۰ رسيد. 
همچنين بررسي شاخص فلاكت اقتصاد در 
دهه 9۰ نشان مي دهد، اين شاخص در سال 
گذشته بالاترين رقم را تجربه كرده و همزمان 
با اوج تحريم ها و تلاطم ارزي در سال 97 روند 
صعودي به خود گرفت.همواره براي دولت ها 
كاهش نرخ تورم و بيكاري بسيار با اهميت 
بوده و شاخصي در جهت رونق توليد و ارتقاء 
معيشت و سطح رفاه مورد توجه قرار مي گيرد. 
جمع دو نرخ تورم و بيكاري در علم اقتصاد و 
براساس نظريات برخي اقتصاددانان شاخصي 
به عنوان شاخص فلاكت را شكل مي دهند 
كه وضعيت كشورها از جهت هزينه هاي 
اجتماعي و اقتصادي را نمايان مي كند بنابراين 
به عنوان يك نشانگر عمل  اين شاخص 
مي كند و رابطه مستقيم با ناهنجاري  هاي 
اجتماعي و اقتصادي دارد. در ايران شاخص 
افزايش  به  رو  اخير  سال هاي  در  فلاكت 
گذاشته است كه به دليل بالارفتن تورم در 
سال هاي اخير تلقي مي شود. روند صعودي 
شاخص فلاكت از سال 97 و همزمان با تلاطم 
ارزي كشور كه منجر به بالا رفتن نرخ تورم، 

شروع شد و تا سال 99 ادامه يافته است.

پایین ترین شاخص فلاکت
 پايين ترين شاخص فلاكت مربوط به سال 
95 است كه به عدد ۱9.3 درصد رسيد. 
شاخص فلاكت طي سال هاي 93 تا 98 از 25 
درصد به ۴5 درصد افزايش يافته است. اين 
شاخص همچنان رو به افزايش است! براساس 
 Misery( فلاكت  شاخص  گزارش،  اين 
index( يك نشانگر اقتصادي است كه 
توسط اقتصاددان آرتور اكان تبيين شده  
است و از افزودن نرخ بيكاري به نرخ تورم به 
دست مي آيد. شاخص فلاكت طي سال هاي 
93 تا 98 از 25 درصد به ۴5 درصد افزايش 
يافته و اين شاخص هم چنان رو به افزايش 
است! از آنجايي كه شاخص فلاكت متاثراز 
دو نرخ تورم و بيكاري است، مي توان گفت 
به علت عدم تغييرات چشمگير نرخ بيكاري 
در اقتصاد ايران، تغييرات شاخص فلاكت در 
ايران بر اثر نوسانات شديدي است كه در نرخ 
تورم در سال هاي اخير رخ داده است. زماني 
كه نرخ تورم بالا باشد ثبات را از اقتصاد كلان 
گرفته و زماني هم كه نرخ بيكاري و جمعيت 
بيكاران زياد باشد موجب در تنگنا قرار گرفتن 
افراد جامعه خواهد. به طور كلي بالا بودن نرخ 
اين دو شاخص نه تنها عواقب اقتصادي بدي 
به همراه دارد بلكه به صورت همه جانبه باعث 

كاهش رفاه يك جامعه خواهد شد.

قله رکود تورمي

 نوسان: رشد اقتصادي کشور در 
سه ماهه اول سال ۱۴۰۰ حدود 6.۲ 

درصد گزارش شد. 
در اين فصل بيكاري نيز 8.8 درصد 
بــود. در فصل تابســتان كه رشــد 
فصلي به يك درصــد كاهش يافت 
كه عمده دليل آن كاهش رشد همه 
بخش هاي اقتصادي جز نفت بود. در 
تابستان سويه غالب كرونا در كشور 
به  شدت گســترش يافته بود و عدم 
واكســيناس يون ســريع گروه هاي 
ســني باعث شــده بود كه وضعيت 
اقتصادي كشور به خطر افتد. در اين 
فصل نرخ بيكاري 9.5 درصد بود كه 
نشــان مي دهد اقتصاد تا چه اندازه به 
مشكلات بيروني و معضلات سياسي 
و اقتصادي وابسته اســت. در پاييز و 
به دنبال تســريع در واكسيناسيون و 
كاهش محدوديت در فعاليت برخي 
گروه ها، رقم رشد اقتصادي نيز به 5.۱ 
درصد افزايش و نرخ بيكاري افراد ۱5 
سال و بيشتر در اين فصل نيز به 8.9 
درصد كاهش يافت. مقايســه رابطه 
ميان بيكاري و نرخ رشــد اقتصادي 
نشان مي دهد كه در شرايط تحريمي 
و كرونا نيز نرخ رشد بيكاري مي تواند 
نزولي باشــد و حتي بــه پايين ترين 
رقم خود از فصل بهار ســال 98 )كه 
نرخ بيكاري فصلي ۱۰.9 درصد اعلام 
شده بود( برسد. اما اين كاهش الزاما 
به معني بهتر شــدن شــرايط براي 
افراد يا همان نيروي كار نيست، بلكه 
به معني خروج نيــروي كار از بازار و 
ترجيح بر حضــور در گروه »جمعيت 

غيرفعال«  است. 
در بخش ديگــري از داده هاي مركز 
آمــار ســهم بخش هــاي اقتصادي 
از نيــروي كار نيز مشــخص شــده 
كه بر اســاس آن خدمــات با حدود 
52 درصد و اشــتغال بيــش از ۱2 
ميليون نفر در رتبــه اول قرار دارد. 
اين بخــش از آن جهت مهم اســت 
كه هر سياســتي مانند افزايش 57 
درصدي حداقل دســتمزد مي تواند 
بر اشــتغال افراد در اين بخش تاثير 
بگذارد. از آنجايي كه بيشتر هزينه ها 
در بخش خدمــات، مربوط به نيروي 
كار اســت بنابراين با افزايش حداقل 
دستمزد، انتظار مي رود كارفرمايان 
گزينــه »تعديــل« يا همــكاري به 
صورت پــاره وقت را بــراي كاهش 
هزينه هاي خود در دســتور كار قرار 
دهند. به نظر مي رسد در سال جاري 
و به خصوص در بهار شــاهد افزايش 
بيكاري و كاهش اشــتغال خواهيم 
بود. پــس از بخش خدمــات، بخش 
صنعت با 33.6 درصــد و 7 ميليون 
و 8۰۰ هزار نفر شــاغل در رتبه دوم 
و بخش كشــاورزي نيز با بيش از 3 
ميليون و 3۰۰ هزار نفــر در جايگاه 
سوم قرار گفتند. سهم اشتغال ناقص 
در زمســتان نيز حدود دو ميليون و 

۴78 هزار نفر بود. 
شــاخص شــامخ مديران به عنوان 
يكي از معيارهاي خــروج اقتصاد از 
ركود در بهمن ماه و تحت تاثير اخبار 
مبتني بر »پيشــرفت در مذاكرات« 
قدري بهبــود يافته بــود. البته كه 
اتاق بازرگاني ايران معتقد است اين 
روند بهبــود »حلزوني و آرام« بوده و 
حتي در دي ماه به كمتر از 5۰ واحد 
رســيده كه با ورود بــه دوران ركود 

فاصله اي نداشته است. 

شاخص فلاکت در ایران به رغم کاهش نرخ بیکاري و البته روند نزولي تورم در پایان سال ۱۴۰۰ 
به بالاترین رکورد در طول ۱۱ سال گذشته رسید. شاخص فلاکت Misery index یک نشانگر 
اقتصادي است که توسط اقتصاددان آرتور اکان تعریف شده است و از جمع کرد نرخ بیکاري با نرخ تورم به 
دست مي آید. باور بر این است که تورم فزاینده در کنار بیکاري رو به افزایش براي یک کشور، هزینه هاي 

اقتصادي و اجتماعي در بر خواهد داشت. 

هفته نامه نوسان
گروه اقتصاد

۳5درصد ایرانی ها فقیر، 57 درصد جزو طبقه متوسط و 8 درصد ثروتمند هستند

تورم و بیکاري با شاخص فلاکت روند معکوسي پیدا کرد؛

 نوسان : دولت ســيزدهم با تــورم بالای 
35 درصد مواجه است كه اكثر تحليلگران 
اقتصادی براين باور هســتند دولت رييسی 
روزهــای ســختی را دارد می گذارند. اين 
اقتصاددان اضافه كرد: نكتــه جالبی كه در 
اين روزها حاكم است؛ تيم اقتصادی دولت 
همراه همفكر در اين وضعيت فعلی اقتصادی 
نيستند كه همين امر تبعات زيادی را بهمراه 

خواهد داشت. 

دكتر حسين راغفر در اين ارتباط گفت: به نظر 
من، رشد اقتصادی نســبت به عملكرد سال 
۱۴۰۰ ارزيابی می شود ولی با اين فقدان برنامه 
نمی.شود انتظار چنين رشدی را داشته باشيم. 
متاسفانه دولت برنامه ندارد برای اين كه بخواهد 
به چنين رشــدی دســت يابد. اين رشد می 
تواند فقط با يك برنامه دقيق، منضبط و يك 
مديريت اجرايی قوی قابل تحقق باشد ولی در 

شرايط كنونی اين آمادگی ها وجود ندارد.

اســتاد اقتصاد دانشــگاه الزهرا تاكيد كرد: 
مشــكلات ما بيش از هر چيزی مشــكلات 
داخلی ست و اگر يك برنامه منسجم و دقيقی 
داشتيم و مديريت از خودگذشته و فداكار، نه 
مديريت هايی كه به فكر پر كردن جيب خود 
هستند، داشتيم می توانستيم انتظار داشته 
باشيم كه وضعيت اقتصادی در شرايط كنونی 
متفاوت باشــد و اين كه نرخ رشد 8 درصد در 
شرايط كنونی امكان پذير می بود ولی وقتی 

دولت برنامه ای ندارد و وقتی مديريت ها تجربه 
كافی برای رويارويی با مشــكلات كنونی را 
ندارند اين امر محقق نمی شود. به گفته راغفر،  
انتظار می رفت تغييرات اساسی مطابق آن چه 
وعده داده شد محقق شــود؛ اما تقريبا هيچ 
تغيير اساسی در جهت گيری های اقتصادی 
بوجود نيامد و كماكان همان سياســتهای 
دولت های قبلی دنبال می شود كه اين خيلی 

نااميدكننده است.

استاد اقتصاد دانشگاه الزهرا اعلام کرد:

بودجه 1401 تورم زاست
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محمود سيجاني، سرپرست سازمان صنعت، معدن و تجارت)صمت( استان تهران از آغاز 
اجراي طرح جمع آوري باتري و كمك فنر قاچاق و تقلبي در استان تهران دو روز پيش 
خبر داد و تاكيد كرد كه اگر كالايي كد رهگيري نگرفته و صورتحساب آن در سامانه جامع 
تجارت ثبت نشود، كالاي تقلبي و قاچاق محسوب مي شود. سيجاني تاكيد كرد: هدف از 
برگزاري اين طرح دسترسي مصرف كنندگان به كالاهاي اصل و ايجاد فرصت هاي شغلي 

جديد در بخش توليد است.

گمرک ايران عدد نهايي تجارت خارجي غيرنفتي در سال ۱۴۰۰ را ۱۰۱.6 ميليارد 
دلار اعلام كرد. بر اين اساس تجارت خارجي ايران در سال گذشته 38 درصد در ارزش 
۱2.۴ درصد در وزن افزايش داشته است. در رابطه با صادرات نيز از ۱22 ميليون تن به 
ارزش ۴8 ميليارد دلار اوليه به ۱22.7 ميليون تن به ارزش ۴8.6 ميليارد دلار رسيده 
است. در مجموع صادرات غير نفتي ايران 9 درصد در وزن و ۴۰ دصد در ارزش افزايش 

داشته است.

آماري  نوسان:بررسي هاي   
نشــان مي دهد منابع بودجه 
کل کشــور طي سال هاي دهه 
9۰ افزایــش ۴66 درصــدي 
و مصــارف نیز جهــش ۱5۱ 

درصدي داشته است. 
با وجود اينكه جهــش منابع عمومي 
كل كشــور بيشــتر از مصــارف آن 
است، اما در اين ســال ها كسري تراز 
عملياتي بودجه نيز افزايش شديدي 
داشته و از 27 هزار ميليارد تومان در 
ابتداي دهه 9۰ بــه حدود ۴6۴ هزار 
ميليارد تومان در پايان سال گذشته 
رســيده؛ ۱6۱8 درصــد افزايش در 

طول يك دهه.
 از آنجايــي كــه مهم تريــن منبع 
درآمدهاي كشــور و حتــي جبران 
كســري بودجه ســنوات گذشته، تا 
پيش از بازگشــت تحريم ها در سال 
97 از طريــق فروش نفــت و فروش 
ميعانــات حاصل مي شــد، بــه نظر 
مي رســد عمده دليل افزايش منابع 
بودجه كل كشور و همزمان بالا رفتن 
كســري تراز عملياتي، »بيش خور« 
كــردن در تحقق درآمدهــاي نفتي 
باشــد. تا جايي كه دولت در صورت 
عدم تحقــق درآمدهــاي نفتي، به 
راهكارهاي ســنتي پوشش كسري 
از طريق اســتقراض از بانك مركزي 
دســت مي زد كه اين كار عــلاوه بر 
تغييــر دارايي هاي خارجــي بانك 
مركزي ســبب افزايش بدهي بخش 

دولتي به اين نهاد پولي مي شد. 
در اين راســتا داده ها نشان مي دهد 
بدهي بخش دولت بــه بانك مركزي 
در ســال 9۱ حدود 22 هزار ميليارد 
تومان بــود كه در ســال 99 به ۱5۰ 
هــزار ميليارد تومان رســيد؛ اگرچه 
شايد برخي كارشناســان بر اين باور 
باشــند كه افزايــش 58۱ درصدي 
بدهي بخش دولتي به بانك مركزي 
نسبت به شرايطي كه اقتصاد در دهه 
9۰ تجربه كــرد، قابل پيش بيني بود 
اما رســيدن كســري تراز عملياتي 
در ســال ۱۴۰۰ به بيش از ۴6۴ هزار 
ميليارد تومان، نگراني هاي بسياري 
را براي ســال پيش رو ايجاد كرده به 
خصوص اينكه دولت در نظر داشــت 
تا پيش از شــروع ســال ۱۴۰۱ فقر 
مطلق را ريشه كن كند. اما مشاهدات 
ميداني از بازارها همچنين داده هاي 
رسمي نشــان دهنده »برقرار ماندن 
روند تورمي« در ســال جاري است. 
در اين صورت تحقق وعده ها و اهداف 
دولت در سال جاري و سال هاي آتي 

با چالش مواجه خواهد شد. 

تورم موضوعی است كه مردم برخی كشورها 
به دليل سياســتگذاری اقتصادی غلط با آن 
درگير هســتند، اما اين چالــش در تركيه در 
وضعيت حادی قرار گرفته، تا جايی كه مردم 
به  طور فزاينده برای گذران زندگی با مشــكل 
بســياری مواجه شــده  اند. ميــزان درآمدها 
باتوجه به قيمت ها نگرانی هــای زيادی ايجاد 
كرده و تركيب افزايش تــورم و كاهش حدود 
5۰ درصدی ارزش ارز طی يكســال گذشته، 
بحرانی در هزينه زندگی در اين كشــور ايجاد 
كرده است. آمارهای دولت تركيه نشان می دهد، 
ميزان تورم در ماه ژانويه تا 7/ ۴8 درصد افزايش 
يافته است، در حالی كه اين رقم در ماه دسامبر 
سال گذشته 36 درصد بوده است. با وجود اين، 
برخی اقتصاددانان معتقدند كه نرخ واقعی تورم 
می تواند بسيار بالاتر از اين رقم باشد و بر اساس 
ارزيابی تعدادی از دانشــگاهيان اين رقم )در 
دسامبر( نزديك به 6۰ درصد بود كه بار سنگينی 

را بر جامعه تحميل می كند.

تورم سنگین
بلای جان اقتصادترکیه

تنها چند روز پيش از انتشــار آمار تورم ژانويه، 
رئيس جمهور تركيه، رئيس آمار تركيه را بركنار 
كرد. رسانه  های محلی دليل اين تصميم اردوغان 
را نارضايتی او از بدتر شدن وضعيت اقتصادی 
و تمايل به انتخاب مجدد در سال آينده برآورد 
كرده  اند. همچنين بانــك مركزی تركيه برای 
گفت وگو درباره استراتژی  های كاهش مشكلات 
خانوارها تشكيل جلســه خواهد داد. اما بعيد 
به  نظر می رسد كه سياستگذاران روش معمول 
كاهش تورم را با نرخ های بهره بالاتر دنبال كنند. 
اين امر به دليل سياست هايی است كه اردوغان 

دنبال می كند كه معتقد است بهره  های بالاتر 
منجر به تورم می شود. در حالی كه اين ديدگاه 
مغاير با نظريه متعارف اقتصادی است. از اين رو 
طی چهار ماه گذشته، به بانك مركزی دستور 
داده، نــرخ بهره  ها را كاهش دهنــد و تركيه با 
وجود تورم صعودی، نرخ بهــره را كاهش داده 
اســت. قيمت ها آنچنان در تركيه نوسان دارد 
كه بســياری از خانوارها توان خريد بسياری از 
محصولات را ندارند و به  شدت تحت فشار قرار 
گرفته  اند. در ماه دســامبر، سقوط لير منجر به 
تغيير روزانه قيمت ها شد و اين روند همچنان 
ادامه دارد. حتی برخی از افراد برای كسب درآمد 
در اين بحران يكی از اتاق  های خود را در اختيار 
گردشگران قرار می دهند تا بتواننداجاره بهای هر 
ماه را پرداخت كنند. با تمامی اين اوصاف، اگرچه 
وضعيت اقتصادی برای كســانی كه در داخل 
هستند، بدتر می شود، اما نرخ ارز مطلوب، تركيه 
را به مقصدی جذاب برای گذران تعطيلات برای 
مردم ساير نقاط جهان تبديل كرده است. پيش 
از همه گيری كرونا، در ســال 2۰۱9، صنعت 
گردشــگری 3۴ ميليــارد دلار )25 ميليون 
پوند( به تركيه وارد كــرد. اگرچه قرنطينه  ها 
و محدوديت های مســافرتی، اين بخش را در 
ســال 2۰2۰ تحت تاثير قرار داد، اما در ســال 
2۰2۱ تعداد ورودی  هــا 5/ 85 درصد افزايش 
يافت، اگرچه درآمدها هنوز يك ســوم كمتر از 
سطح قبل از همه گيری است.  بر اساس اعلام 
يكی از فعالان گردشگری تركيه سبنم آلتين، 
برگزاركننده تورهای گروهــی تركيه، »هيچ 
تضمينی وجود ندارد كه رزروها لغو نشــوند.« 
اگرچه رزروهای زيادی برای سال جديد وجود 
دارد اما بهبودی همچنان شكننده است. زيرا 
در فصل گذشته، مردم می توانستند در آخرين 

لحظه تورهای خود را لغو كنند. به  همين دليل 
با وجود افزايش رزروها برای سال جديد هرگز 
نمی توان مطمئن بود كه ايــن رزروها محقق 
شوند.  گردشگری حدود ۱3 درصد از كل اقتصاد 
تركيه را تشــكيل می دهد. بر اساس گزارش 
ســازمان تجارت جهانی، اين كشور ششمين 
مقصد گردشگری محبوب در سال 2۰۱9 بود 
و حتی در آن زمان، نرخ ارز مطلوب را می توان 
عاملی كليدی در جذب گردشگر دانست. بنابر 
گفته راجر كلی، اقتصاددان ارشــد منطقه  ای 
در بانك اروپايی بازسازی و توسعه، اگر صنعت 
گردشگری با كاهش محدوديت های سفر در 
ســال جاری به بهبود خود ادامه دهد، می تواند 
مزايای اقتصادی بيشتری برای تركيه به  همراه 
داشته باشد. در واقع يكی از مشكلات ساختاری 
و اساسی اقتصاد، كسری حساب جاری كشور 
است كه به اين معنی اســت كه ارزش كالاها و 
خدمات وارداتی تركيه از صادرات بيشتر است. 
از اين رو، درآمد بيشتر گردشگری به كاهش اين 

كسری كمك می كند.

خدا را شکر 
گذرگاه ها باز شدند!

اينروزها اما صاحبان مشــاغل كوچك محلی 
در وان در شرق تركيه بسيار خوشحال به نظر 
می رسند چرا كه آن ناحيه كه مقصد ايرانيان 
برای ســفر بوده بار ديگر با تعــداد فزاينده ای 
از گردشگران از ايران كشــور همسايه مواجه 
شده است. روزنامه "صباح" تركيه در گزارشی 
با اشــاره به خرســندی صاحبان مشاغل در 
وان از سيل گردشــگران ايرانی به آن ناحيه از 
تركيه می نويسد: تركيه سال گذشته مرز های 
خود را با ايران بســته بود و پرواز ها را به عنوان 

اقدام احتياطی برای جلوگيری از شيوع كرونا 
متوقف كرده بــود. تركيه گــذرگاه زمينی را 
از اواســط ســپتامبر باز كرد اما ايران برخی از 
محدوديت های خود را تا هفته اول اكتبر حفظ 
كرد. اكنون گردشگران ايرانی با تست پی سی آر 
منفی حداكثر 72 ساعت پيش از ورود به تركيه 

می توانند وارد وان شوند.
با بازگشت مشتريان ايرانی، صاحبان مشاغل 
محلی در وان بار ديگر كســب و كارشان رونق 
گرفته است. "ابرو يشيلاغاچ" مدير هتل رويال 
برک در وان می گويد: كرونا به شــدت مشاغل 
ما را تحت تاثير قرار داده بود و روزگار ســختی 
داشــتيم. خدا را شــكر گذرگاه ها باز شدند و 
ايرانيان در حال آمدن به شــهر ما هستند. اين 
موضوع بر گردشــگری و خريــد تاثير مثبت 
گذشته است. تاجران و صاحبان مشاغل آرام تر و 
شادتر هستند. ظرفيت هتل های ما تا 7۰ درصد 
پر شده است. در دوره های خاصی اين ميزان در 
تمام هتل های وان به ۱۰۰ درصد نيز می رسد. 

ما بسيار خوشحال هستيم.
وان در نزديكی مــرز ايران قرار دارد. بيشــتر 
گردشــگران ايرانی در ماه های مارس و آوريل 
برای گذراندن تعطيلات ۱3 روزه جشن نوروز 
كه سال نو ايرانی و فراســيدن بهار است به وان 
سفر می كنند. اين شهر ميزبان جشنواره خريد 
بزرگی اســت كه مصادف با نوروز ايرانی است، 
جشــنواره ای كه ۱5 روز به طول می انجامد و 
منبع اصلی درآمد برای مشاغل محلی و فرصت 
خوبی برای افزايش رزرو اتاق در هتل ها است.  
به نظر می رسد سفر ايرانيان به وان تاثير مثبت 
زنجيره واری بر تمامی مشاغل در آن شهر دارد. 
"نجمی ســويملی" از ســهامداران و شركای 
هتل تامارا بيزينس می گويد: بسته شدن مرز 
به شدت بر صنعت گردشگری وان تاثير منفی 
گذاشت. از سپتامبر ايرانيان به صورت گروهی 
وارد وان شــدند. آنان كمك زيــادی به رونق 
كسب و كار های محلی ما می كنند. ايرانيان از 
فرصت های زيادی بــرای تفريح و راحت بودن 
در كشورشان برخوردار نيستند. بازار آنان نيز 
محدود اســت. علاوه بر آن، ايرانيان پوشــاک 
ما را به دليل كيفيت بســيار بالای آن ترجيح 
می دهند. به طــور خلاصه، آنان بــه راحتی 
می توانند آنچه را در ايران نمی توانند پيدا كنند 
به ويژه سرگرمی و خريد در اينجا بيابند. كشور 
ما در مقايسه با ايران از آزادی اجتماعی بيشتری 
برخوردار است. ما همسايه مرزی هستيم و همه 
اين موارد باعث می شود ايرانيان وان را برای سفر 
ترجيح دهند.آمارها نشــان می دهد تركيه در 
سال 2۰2۱ جهش گســترده  ای در بازگشت 
و بهبود بازار گردشگری داشــته و توانست در 
جذب گردشــگر خارجی، خود را به 65 درصد 
از سطح سال 2۰۱9 برســاند و پس از وقفه  ای 
كوتاه به  دليل شيوع سويه امُيكرون برنامه خود 
در سال 2۰22 را بازگشت كامل به سطح 2۰۱9 
قرار داده است.  حالا حدود ۱6 هزار ايرانی ظرف 
مدت يك ماه پس از بازگشايی مرز ها وارد وان 
شده اند. رئيس اتحاديه اتاق های بازرگانی وان 
هفته گذشته اعلام كرد حدود ۱5۰۰ نفر روزانه 

به شهر وارد و از آن خارج می شوند.

اعلام عدد نهایی تجارت خارجی ایرانهشدار به توزیع كنندگان باتری و كمك  فنر
 یادداشت

 گزارش

تداوم چشم انداز 
تورمی 

سال ۱۴۰۱ براي صنعت خودرو سال عجیب و آشفته اي است و دو 
سناریو مي توان براي این صنعت در سال آینده متصور بود. 

سناريوي اول در صورتي كه مذاكرات وين به نتيجه نرسد، مطمئنا بازار خودرو 
تحت تاثير جو رواني ناشي از عدم توافق قرار مي گيرد و مجددا قيمت ها رشد 
خواهد كرد. ضمن آنكه اخيرا نيز در مجلس اعلام شد تكاليف بانك ها تا دوبرابر 
افزايش پيدا كرده كه اين موضوع به معني آن است كه تورم بالايي در سال 
جديد در پيش رو خواهيم داشت و لذا قيمت خودرو نيز به صورت وحشتناكي 
رشد خواهد داشت، البته پيش بيني من اين است كه در صورت عدم توافق برجام 
بازار خودرو مجددا رونق خواهد يافت، چراكه روش خوبي براي سرمايه گذاري 
است و منابع مالي اضافه را سمت خود جذب مي كند و يكي از صنايع جذاب براي 

سرمايه گذاري ها همين بازار خودرو است.
ضمن آنكه دولت و وزارت صمت قول هايي نيز براي افزايش توليد خودرو داده اند 
و توليد يك  ميليون و 6۰۰ هزار خودرو را در برنامه هاي سال ۱۴۰۱ اعلام كرده اند 
كه چالش هاي زيادي را نيز به دنبال دارد و در صورت به نتيجه نرسيدن مذاكرات 

قطعا اين قول ها نيز شدني نخواهند بود.
در سناريوي دوم در صورتي كه مذاكرات وين به نتيجه برسد، بازار خودرو با 
ركودي شديدتر از ركود سال ۱۴۰۰ مواجه خواهد بود هر چند كه ممكن است 
قيمت ها به صورت موقت افت كنند، زيرا با بازگشت منابع به كشور قيمت دلار 
افت مي كند و از سوي ديگر مشتري ها نيز در انتظار خودروهاي جديد هستند و 
اتفاقي شبيه به سال هاي ۱39۴ و ۱395 در بازار خودرو رخ خواهد داد . يعني به  
شدت بازار قفل مي شود و قطعا قيمت خودروهاي خارجي پايين مي آيند. اما در 
مورد خودروهاي داخلي ما با چالشي جدي روبه رو خواهيم شد، چراكه از يك 
سو مشتري در اين بازار نيست و صف هاي يك تا دو ميليون نفري كه وجود دارد 
حذف مي شوند و خودروساز بدون خريدار باقي مي ماند. از سوي ديگر هزينه هاي 
خودروسازان نيز افزايش پيدا مي كند اين در حالي است كه انتظار مردم اين است 

كه قيمت خودرو افت كند.
مذاكرات وين تنها يك پيش شرط اوليه است و به نوعي شروع مراودات 
بين المللي است. اما بازاري كه مي توان براي سال جديد متصور بود، اين است 
كه در 6 ماهه اول اين بازار در ركود خواهد رفت و در 6 ماهه دوم سال ممكن است 

بازار كمي تغيير كند، اما پيش بيني ها در حال حاضر بسيار سخت است.
سوالي كه هم اكنون مطرح مي شود، اين است كه آيا با توافقات اوليه در وين 
موضوع FATF نيز حل خواهد شد؟ و مي توان نفت را به اندازه كافي فروخت؟ 

چراكه ظرفيت هاي توليد نفت اين روزها با مشكل مواجه شده است.
در صورتي كه دولت نتواند به قول هايي كه داده است به درستي عمل كند در نيمه 
دوم سال با چالش هايي روبه رو خواهيم شد و چالش هاي سياستگذاري در داخل 

كشور معضل بعدي ما خواهد شد.
هم اكنون در داخل كشور كمبود برق و گاز وجود دارد و حتي به نوعي كمبود 
بنزين نيز است و زماني كه منابع بلوكه شده آزاد شود و اين منابع وارد كشور شود 
نمي توان نامحدود اين منابع را خرج كرد. حتي شايد بتوان گفت كه دولت اين 
منابع دلاري را با چاپ پول پيش خور هم كرده باشد. ضمن آنكه دولت با مشكلات 
زيادي در اين مدت به دليل عدم منابع روبه رو بوده كه مسلما اولويت بندي براي 
آن خواهد كرد، اما ممكن است در شرايطي كه اوضاع بهبود پيدا كند موضوع 

واردات خودرو نيز حل و بازار خودرو براي مدتي با تنوع زيادي مواجه شود.
در صورتي كه تحريم ها برداشته شود بسياري از چالش هاي صنعت خودرو 
نيز برداشته خواهد شد و خودروسازي از آن منظر نفس خواهد كشيد. اين در 
حالي است كه هم اكنون شاهد آنيم كه حجم بالايي از خودروها در پاركينگ ها 
معطل مانده اند و آن هم به دليل آن است كه بخش زيادي از قطعات الكترونيك 
در بازار وجود ندارد و يكي از علت ها را تحريم ها اعلام مي كنند. اما مشكل قطعات 
الكترونيكي سال آينده نيز به راحتي حل نخواهد شد و اين موضوع ارتباطي با 
مذاكرات وين ندارد . حتي توليد خودروي رنو نيز در دنيا به دليل كرونا و چالش 

كمبود چيپست هاي الكترونيكي به  شدت افت كرده است.
مشكل اصلي براي توليدات داخل خودروهاي وارداتي نيستند، بلكه مشكل 
اصلي اين است كه در اين مدت بسياري از مردم سرمايه گذار اين بازار بوده اند اما 
از اين پس خودروساز مي ماند و مصرف كننده واقعي و از آن سو نيز درآمد مردم 
نسبت به سه سال پيش بالا نرفته و در نتيجه خودروساز با كمبود تقاضاي واقعي 
روبه رو مي شود. اما زماني كه توافق رخ دهد خودروهاي انباشت شده در اين سه 
سال )كه برآورد من حدود 5۰۰ هزار خودرو است( به بازار عرضه خواهد شد و اين 

افزايش عرضه خودروهاي ايراني باعث تغيير در قيمت ها مي شود.
هم اكنون حداقل قيمت خودروهاي وارداتي ۱2 تا ۱3 هزار دلار است كه زماني 
كه اين خودروها به ايران برسند براي هيچ خودروي اصلي توليد داخل ما در ايران 
مشكلي به لحاظ فروش ايجاد نمي شود، اما از نظر كمبود درآمد و توقعات مردم 

با چالش روبه رو خواهيم شد و اين ركود عميق تر از قبل مي شود.

دو سناریو
 براي صنعت خودرو در 1401

capital

با بازگشت ایرانی ها، کسب و کار مشاغل محلی در "وان" بار دیگر رونق گرفته است

"ابرو یشیلاغاچ" مدیر هتل رویال برک در وان می گوید: کرونا به شدت مشاغل ما را تحت تاثیر قرار 
داده بود و روزگار سختی داشتیم. خدا را شکر گذرگاه ها باز شدند و ایرانیان در حال آمدن به شهر ما 
هستند. این موضوع بر گردشگری و خرید تاثیر مثبت گذشته است. تاجران و صاحبان مشاغل آرام تر 
و شادتر هستند. ظرفیت هتل های ما تا 7۰ درصد پر شده است. در دوره های خاصی این میزان در تمام هتل های وان 

به ۱۰۰ درصد نیز می رسد. ما بسیار خوشحال هستیم.

هفته نامه نوسان

گرو ه  اقتصاد 

 نوسان:محمدمهدي برادران، معاون وزير صمت 
گفت: لــوازم يدكي بيــش از آن چيزي كــه برآورد 
مي كرديم، بدون متولي بود اما بــا برنامه ريزي هاي 
انجام شده، مردم از نيمه دوم ســال تغييرات مثبت 
را در بازار احســاس خواهند كــرد. وي اظهار كرد: 
براي مبارزه با كالاهاي قاچــاق و تقلبي ۱2 راهبرد 
و 38 اقدام در گام نخســت در مجموعــه مربوط به قطعات و لــوازم يدكي 
خودرو طراحي شــد. در گام هاي بعدي لوازم خانگي، دخانيات، لوازم آرايشي 
و بهداشتي و پوشاک مورد بررســي قرار خواهند گرفت و احتمالا در ماه هاي 
بعد نيز كالاهاي جديدي اضافه مي شوند. معاون صنايع عمومي وزير صمت 
افزود: تعدادي واحد داريم كه اصلا داراي مجوز نيستند و ثبت نشده اند؛ يكي از 
اقدامات عملياتي ساماندهي آنهاست كه به اتحاديه هاي مربوطه تكليف قانوني 

شده است كه پيگيري كنند.

 نوسان: رييس اتحاديه صنف فناوران رايانه تهران  
حداقل قيمت لپ تاپ را 9 ميليون تومان اعلام كرد و 
گفت كه در روز هاي آينده، افزايش حقوق گمركي 
باعث افزايش پنج تا شش درصدي قيمت كالا هاي 
آي تي از جمله لپ تاپ خواهد شد. احمدرضا فرجي 
با اشاره به افزايش 5۴۰ درصدي حقوق گمركي در 
سال جاري اظهار كرد: اين افزايش حقوق گمركي باعث افزايش حدود پنج تا 
شش درصدي قيمت كالا هاي آي تي كه ماخذ گمركي آنها پنج درصد است، 
خواهد شــد. وي با بيان اينكه نرخ گفته شده براســاس دلار ۴2۰۰ توماني 
محاسبه مي شد، اما قرار است ارز نيمايي مبنا قرار گيرد، تصريح كرد: كالاي 
آي تي در همه دنيا جزو كالا هاي ضروري و آموزشي است و به همين دليل در 
كشور هاي پيشرفته از ماليات برارزش افزوده معافند. اما ماليات ارزش افزوده 

كالا هاي ديجيتال در كشور ما همانند ساير كالا ها 9 درصد است.

 نوسان: جزييات جدول تبصــره ۱۴ قانون بودجه 
۱۴۰۱ كه از ســوي مجلــس و دولــت به صورت 
رسمي منتشر نشده است، حاكي از عدم تخصيص 
ارز جهــت واردات كالاهاي اساســي و دارو و لحاظ 
۱6۱هزار ميليارد تومان منابع ريالي جهت پرداخت 
مابه التفاوت به مردم است. با وجود افزايش قابل توجه 
منابع حذف ارز ترجيحي در مجلس شوراي اسلامي دولت همچنان برنامه 
مشــخصي براي حذف ارز ۴2۰۰توماني ارايه نكرده است و با وجود گذشت 
چند هفته از سال به نظر مي رسد كه تخصيص ارز ترجيحي به  ترتيب سال 
قبل ادامه دارد. هرچند زمان مشخصي براي حذف ارز ترجيحي تعيين نشده 
است اما برخي اظهارنظرها مثل بحث حذف ارز ترجيحي دارو كه اخيرا وزير 
بهداشت اعلام كرد و كمي بعد از سوي وزارت بهداشت تاييد نشد، حواشي اي 

را ايجاد كرده است.

  نوسان:عادل كريــم، سرپرســت وزارت برق 
عراق گفت كــه گاز ايران بــراي نيروگاه هاي 
عراق مناسب اســت و قيمت آن هم قابل قبول 
است و تا ســال هاي آينده نيز عراق به آن نياز 
خواهد داشــت. كريم تاكيد كرد كه به شــرط 
تامين ســوخت لازم براي نيروگاه ها، وضعيت 
تامين برق در كشــور بهتر خواهــد بود و ۴ هزار مــگاوات به توليد
 برق كشــور افزوده خواهد شــد. وي تاكيد كرد كه هدف از اتصال 
برق عراق به تركيــه تامين برق براي موصل اســت و افزود كه لازم 
اســت قرارداد هاي اتصال برق با همه كشــور هاي همســايه وجود 
داشــته باشــد. عادل كريم همچنين گفت كه عــراق قرارداد هايي 
براي توليــد 75۰۰ مگاوات بــرق از انرژي هــاي تجديدپذير امضا 

كرده است.

وعده ساماندهي بازار لوازم یدکي عراق: فعلا به گاز ایران نیاز داریمحذف چراغ خاموش ارز 4200؟چقدر لپ تاپ را گران مي شود؟
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كاربرد گســترده فولاد در صنايع مختلف 
ازجمله خودروسازی و توليد لوازم خانگی، 
منجر بــه افزايش بيش ازپيــش تقاضای 
فولاد در كشــور شــده و ضروری است كه 
فولادســازان علی رغــم محدوديت های 
بی ســابقه انرژی كه بر آن ها اعمال شــده، 
گام به گام در راستای تأمين نياز بازار تلاشی 
مضاعف داشته باشند. اين مسئله در شرايط 
سياسی-اقتصادی ايران كه از تحريم های 
بين المللی گســترده رنج می برد، اهميت 
ويژه ای دارد؛ عــلاوه بر آن، با توجه به حجم 
واردات محصولات فولادی و خــروج ارز از 
كشور، تقويت فولادســازان بزرگ داخلی 
به ويژه فــولاد مباركه نقــش قابل توجهی 
در جلوگيری از خروج ارز از كشــور خواهد 
داشــت. فولاد مباركه با بررســی تقاضای 
داخلی و با وجود همه محدوديت ها ازجمله 
تحريم ها و دشــواری های توليد در كشور 
درصدد آن است تا فرايند توسعه ای پيوسته 
خود را به پيش ببرد و به نقش پررنگ خود 
در بخش های مختلف ازجمله توليد فولاد 
خام و در نهايت ورق های فــولادی، جامه 
عمل بپوشــاند. اين بنگاه بزرگ صنعتی و 
اقتصادی كشور، با برنامه ريزی های مدون 
توليد و ركوردزنی هــای پی درپی در تلاش 
است تا علاوه بر تأمين پايدار فولاد كشور، 
ضمن پاسخ كامل به نيازهای داخلی، بخشی 
از تقاضاهای بين المللی را نيز تأمين كند. اين 
در حالی است كه ثبت ركورد توليد روزانه 
۱6۰ ذوب با تناژ 28 هزار و ۴۰۰ تن توسط 
تلاشگران ناحيه فولادسازی و ريخته گری 
مداوم فولاد مباركه نشان از پيشران بودن 

اين شــركت در عرصه توليد كشــور دارد.

ثبت رکورد تولید
 روزانه ۱6۰ ذوب

مدير توليد فولاد مذاب شركت فولاد مباركه 
گفت: ثبت ركوردهای توليد روزانه ۱53 و 
۱55 و ۱6۰ ذوب در روزهای ۱۱، ۱2 و ۱3 
فروردين ماه سال جاری نشان از همت والا و 
تعالی سرمايه های انسانی فولاد مباركه دارد.

عبــاس محمــدی، مديــر توليــد فولاد 
مذاب شــركت فولاد مباركه با اشــاره به 
ركوردزنی هــای پی درپــی در اين بخش 
اظهار كرد: جهادگران جبهــه صنعت در 
فولاد مباركه در ۱8 اسفندماه ۱399 موفق 
به ثبت ركورد توليد روزانــه ۱۴۰ ذوب، در 
29 مهرمــاه ۱۴۰۰ موفق بــه ثبت ركورد 
توليد روزانه ۱5۰ ذوب و نهايتا پس از ثبت 
ركوردهای ۱53 و ۱55 در روزهای ۱۱ و ۱2 
فروردين ماه ۱۴۰۱، در سيزدهمين روز از 
قرن جديد، موفق به ثبت ركورد توليد روزانه 
۱6۰ ذوب گرديدنــد. وی افــزود: علاوه بر 
اين، در ۱3 فروردين ماه ۱۴۰۱، بيش از 35 
هزار تن ماده شــامل آهن اسفنجی، آهك، 
دولوميت و... به كوره های قوس الكتريكی 
فولاد مباركه وارد شد كه ركورد ديگری در 
ناحيه فولادســازی و ريخته گری مداوم به 
شمار می رود. همچنين ركورد توليد روزانه با 
ركورد عملكرد تجهيزات به صورت پيمانه ای 
92 درصد و هم راستايی 6۱ درصد صورت 

گرفته است.
مدير توليد فولاد مذاب شركت فولاد مباركه 
گفت: در روزهای ۱۱، ۱2 و ۱3 فروردين ماه 

ســال جاری، تعــدادی از كوره های قوس 
الكتريكی به ميــزان 22 ذوب روزانه و اكثر 
كوره ها در شيفت ۱2 ساعته خود هركدام 
۱۱ ذوب توليد كردند كه تحقق اين امر نشان 
از همت والا و تعالی سرمايه های انسانی فولاد 
مباركه دارد. برای درک بهتر از اين ركورد، 
لازم است از متوسط توليد هر كوره در طول 

شبانه روز به ميزان ۱5 ذوب آگاه باشيد. 
وی با بيان اينكه واحد فولادسازی شركت 
فــولاد مباركه بر اســاس توليــد ماهيانه 
6۰۰ هزار تن تختال طراحی شــده است، 
خاطرنشان كرد: برای توليد با ظرفيت های 
بالاتر كه ناشــی از ركوردهای روزانه توليد 
اســت، بايد روش هــای آماده بــه كاری و 
عملكردی تجهيزات را به چالش كشيد كه 
اين امر با وجود سرمايه های انسانی هوشمند 
و تغيير در نحوه برنامه ريزی با تســريع در 

فرايندهای عملياتی محقق شده است.
محمدی اذعان داشــت: در اين ركوردزنی، 
زمان ها و تجهيزات قابل بهبود شناســايی 
شده و راهكاری برای آن ها مشخص گرديده 
تا بتوانيم زمان و دوره كاری توليد هر ذوب 
را به حداقل برســانيم و چنانچه تجهيزی 
نياز به زمان آماده بــه كاری دارد، به صورت 
موازی، ساير تجهيزات در واحدهای توليد 
فولاد، متالورژی ثانويه و ريخته گری مداوم 
فعاليت هــای آماده به كاری انجــام دهند. 
وی تأكيد كرد: بــرای تعــداد ۱6۰ ذوب 
روزانه بيش از هزار گــردش پاتيل مذاب با 
نقل وانتقال آن ها توســط ترانسفركارها و 
جرثقيل های ســنگين نياز است. هر ذوب 
پس از تخليه كوره به واحدهای متالورژی 

ثانويه جهت همگن سازی آناليز شيميايی 
و تنظيــم دمــای ذوب می رود و ســپس 
در ماشــين های ريخته گــری تبديل به 
تختال با گريد خاص می شــود؛ اين تعداد 
ذوب روزانه نياز به بهينه ســازی زمان های

آماده سازی و فرايند هر ايستگاه )كوره های 
قوس، متالــورژی ثانويه و ماشــين های 

ريخته گری( دارد.

لزوم حمایت از
 واحدهای فولادساز 

مديركل دفتر صنايع معدنی وزارت صمت 
با اشــاره به مذاكرات متعدد وزارت صمت 
با وزارت نيرو و نفت، برای تامين برق و گاز 
صنايع گفت: اگر توليدكنندگان محصولات 
فولادی مشكلی به لحاظ تامين برق و گاز 
نداشته باشــند، امســال می تواند به سال 

صادراتی محصولات فولادی تبديل شود.
ســيف الله اميری از هدفگذاری رشــد ۱2 
درصدی صادرات محصــولات فولادی در 
ســال جديد خبر داد گفت: از نظر توليد و 
صادرات هيچ مشــكلی نداريم و صادرات 
محصولات فولادی امسال در مقايسه با سال 
های گذشته به علت جنگ روسيه و اوكراين 
رشد خواهد داشــت. مديركل دفتر صنايع 
معدنی وزارت صمت افزود: برای توســعه 
مناســبات اقتصادی رايزن های اقتصادی 
ما در حال برقــراری ارتباط اقتصادی ايران 
با ديگر كشورها هســتند و هم اكنون نيز با 
روســيه برای صادرات محصلات فولادی 

بطور كامل در ارتباط هستيم.
 وی تصريح كرد: توليدكنندگان و واحدهای 
توليدكننده فولاد چنانچه همانند سال های 
قبل مشكل قطعی برق و گاز نداشته باشند ، 
صادراتشان امسال ۱2 درصد بيشتر از سال 
های قبل خواهد بود. تنها نگرانی ما، تامين 
برق و گاز واحدهای فولادســاز است و اگر 
توليدكنندگان محصولات فولادی مشكلی 
به لحاظ تامين برق و گاز نداشــته باشند، 
امسال می تواند به سال صادراتی محصولات 

فولادی تبديل شود. 
وی افزود: هدفگذاری امســال برای رشــد 
صادرات بايد دقيق و قابل تحقق باشــد و 
اجرايی شــدن آن بايد با نامگذاری ســال 
هماهنگ شود اما اگر شــاهد قطعی برق و 
گاز بخش توليد باشيم ممكن است ظرفيت 
توليد امســال به كمتر از سال گذشته هم 

برسد.
مديركل دفتر صنايع معدنی وزارت صمت 
ادامه داد: وزارت صمت بسيار نگران تامين 
برق و گاز اســت و مذاكــرات متعددی نيز 
برای تامين برق وگاز صنايع با وزارت نيرو و 
نفت داشته است. سيف الله اميری در پايان 
تصريح كــرد: وزارت صمت بســيار نگران 
تامين برق و گاز است و مذاكرات متعددی 
نيز برای تامين برق و گاز صنايع با وزارت نيرو 
و نفت داشته است اما برنامه ريزی نامناسب 
و اهمال ايــن دو وزارت خانه با وجود صدور 
مجوزهای متعدد باعث ســهميه بندی و 
قطع برق برای توليد كنندگان و واحدهای 

توليدی صنعتی شده است.

گزارش

  یادداشت

معاونت ســرمایه های انسانی 
و سازماندهی شــرکت فولاد 
مبارکه در راستای سیاست های 
ابلاغــی و تأکیــد مدیرعامل 
محترم شرکت مبنی بر ضرورت 
تغییر  و  توسعه  گفتمان  ایجاد 
پارادایم از نیروی انســانی به 
سرمایه انسانی با چشم اندازی 
جهان تــراز،  و  آینده نگــر 
رویکردهای جدیدی را در سال 
جدید برنامه ریزی کرده است.
در ديدگاه هــای جديــد بــه مقوله 
كسب وكار، ســازمان ها نوعی دانشگاه 
كاربردی ديده می شــود كه تمركزش 
به جای پول و محصول بر انسان هاست. 
تجربه نشــان داده كه وقتی شما روی 
آدم ها و رشدشان تمركز می كنيد، آن ها 
از شركت مراقبت می كنند كه محصول 
خوب و ســود عالی به دنبالش حاصل 
می شــود. امروزه رهبــری يا مديريت 
خوب، بــر مبنای تأثيــر مثبتی كه بر 
جان و زندگی آدم ها می گذارد ارزيابی 
می شود. مديريت ســازمان براساس 
اين ديدگاه جديد، صادقانه از خودش 
می پرسد: آيا در اثر رهبری من، وضع و 
حال آدم ها بهتر شده؟ آيا كاركنان من 
نسبت به ديروزشان توانمندتر شده اند؟ 

آيا شادتر و بانشاط ترند؟
تفكــر حاكم بــر كســب وكار ديروز، 
ســازمان ها را تبديل به جايی خشك 
و بی روح كرده بود و بدتر اينكه، آدم ها 
پذيرفتــه بودند كه همين اســت كه 
هســت. درحالی كه محل كار می تواند 
و بايد جايی برای زندگــی پرهيجان 
و روابط عالی باشــد، جايی كه آدم ها 
می توانند بهترين خودشــان باشند. 
رهبرانی كــه اين گونه می انديشــند 
می توانند چنين سازمان هايی را خلق 
كنند. در اغلــب ســازمان ها، منطق 
مديريتی اين اســت كه ما از »سرمايه 
انسانی« استفاده می كنيم برای توليد 
محصولی كه بتوانيم بفروشيم و سود 
ايجاد كنيم تا ســهام داران به بازگشت 
ســرمايه مورد انتظارشــان برسند. با 
يك نگرش متفاوت می شــود داستان 
مديريت را طور ديگری ديد با پيامدهای 
متفاوت. در ايــن نگرش، محصولی كه 
توليد می كنيم، »آدم هــای توانمند« 
هستند و محصولات فيزيكی و خدمات 
ما ابزارهايی هستند برای رشد و توسعه 

انسان ها.
شــركت فولاد مباركه از آغاز تأسيس 
تاكنون، با اين نگرش به ســرمايه های 
انسانی خود توجه كرده و با همدلی به 
كار و تلاش و توليد پرداخته است. بر اين 
اســاس هم زمان با آغاز سال جديد كه 
مزين به نام مبارک»توليد؛ دانش بنيان، 
اشتغال آفرين« است، به نوبه خود روز 
25 فروردين مــاه را گرامی می داريم و 
قدردان سرمايه های انسانی ارزشمند 

خود هستيم. 
در راســتای سياســت های ابلاغی و 
تأكيد مديرعامل محترم شركت مبنی 
بر ضــرورت ايجاد گفتمان توســعه و 
تغيير پارادايــم از نيروی انســانی به 
سرمايه انسانی با چشم اندازی آينده نگر 
و جهان تــراز، رويكردهــای جديدی 
توسط معاونت ســرمايه های انسانی و 
سازماندهی در سال جديد برنامه ريزی 
شــده و اميدواريم بتوانيم با ايجاد يك 
فضای حمايتی، همدلانه و مشاركتی 
برای كار و توليد جهادی، مثل گذشته 
الگوی ملی بنگاه داری و توسعه پايدار 

در كشور باشيم.

industry

فولاد مباركه در اولين رويداد تقدير از فعالان و بنگاه های  اقتصادی در حوزه مسئوليت های 
اجتماعی موفق به كسب رتبه اول در بخش سازمانی اين رويداد شد. در اولين رويداد تقدير 
از بنگاه های اقتصادی در حوزه مسئوليت های اجتماعی، از شركت فولاد مباركه به عنوان 
شركت فعال اين حوزه تقدير شد. اين رويداد برای اولين بار به همت اتاق بازرگانی اصفهان 
برگزار شد و محمد جواد براتی مدير روابط عمومی فولاد مباركه به نمايندگی از مديرعامل 

لوح تقدير و تنديس اين رويداد را دريافت كرد.

فولادمباركه در رتبه اول برگزیدگان مسئولیت اجتماعی 
بنا برگزارش آماری انجمن توليدكنندگان فولاد ايران، مجموع صادرات فولاد ايران )فولاد 
ميانی و محصولات فولادی( در دوره ۱۱ ماهه نخست سال گذشته، 9 ميليون و 652 هزار 
تن بوده كه نسبت به دوره مشابه سال قبل، رشد ۱7.۱ درصدی را نشان می دهد. در دوره 
۱۱ ماهه نخست سال جاری، صادرات فولاد ميانی كشور، 6 ميليون و 6۴2 هزار تن بوده 
كه رشد ۱9 درصدی را نسبت به دوره مشابه سال قبل نشان می دهد. همچنين صادرات 

اسلب رشد ۴7 درصدی را تجربه كرده است. 

رشد 17 درصدی صادرات فولاد ایران 

سرمایه انسانی توانمند
محصول تولیدی فولاد مباركه فصل رکوردشکنی

 نوسان :مدیر آزمایشگاه های شرکت فولاد مبارکه از موفقیت 
گواهیــنامه  تجدید  ارزیابی  در  شرکت  این  آزمایشگاه های 
بیــن المللی استــانـدارد ISO/IEC ۱7۰۲5-۲۰۱7 خبر داد.

امير صالحی مدير آزمايشگاه های شركت فولاد مباركه اظهار كرد: عنوان استاندارد 
ISO/IEC ۱7۰25-2۰۱7 الزامات عمومی برای احراز صلاحيت آزمايشگاه های 
آزمون و كاليبراسيون است و پياده سازی و اجرای الزامات اين استاندارد برای 
آزمايشگاه های شركت هايی كه در عرصه بين المللی فعاليت می كنند و استراتژی آن ها 

توليد محصولات باكيفيت است ضروری است.
در ارزيابی اين استاندارد، آزمايشگاه از نظر فنی و مديريتی مورد ارزيابی قرار می گيرد. 
در ارزيابی فنی وجود روش های آزمون به روز و معتبر، سوابق تصديق و صحه گذاری 
روش های آزمون، نحوه محاسبه عدم قطعيت نتايج حاصل از آزمون، مهارت كاركنان، 
تأسيسات و شرايط محيطی مناسب، كفايت تجهيزات و قابليت رديابی كاليبراسيون 
آن ها و... مورد ارزيابی قرار می گيرد. از نظر مديريتی نيز استقلال، التزام به رازداری و 
حفظ محرمانگی اطلاعات آزمايشگاه، وجود ساختار مناسب، در دسترس بودن منابع 
موردنياز و كنترل مستندات و سوابق و... در آزمايشگاه ها مورد ارزيابی قرار می گيرد. 
وی افزود: اجرای الزامات اين استاندارد و اخذ گواهينامه مربوطه همواره موردتوجه 
مشتريان، سازمان ملی استاندارد، سازمان ها و نهادهايی است كه به دلايل گوناگون 
شركت فولاد مباركه را مورد ارزيابی قرار می دهند. خوشبختانه پياده سازی و اجرای 
الزامات اين استاندارد بيش از يك دهه است كه در شركت انجام شده و در اين مرحله 
برای سومين بار، تجديد گواهينامه بين المللی اين استاندارد در آزمايشگاه های آزمون 

شركت فولاد مباركه و فولاد سبا با موفقيت انجام گرفته است.
مدير آزمايشگاه های شركت فولاد مباركه خاطرنشان كرد: مؤسسه ای كه فولاد مباركه 
را در اين استاندارد تأييد صلاحيت كرده، آژانس بين المللی تأييد صلاحيت كشور تركيه 
)TURKAK( است كه يك مرجع بين المللی و مورد تأييد اتحاديه بين المللی تأييد 
 )EA( و اتحاديه منطقه ای تأييد صلاحيت اروپا )ILAC( صلاحيت آزمايشگاه ها

است و همين امر باعث اعتبار بين المللی نتايج آزمون آزمايشگاه های شركت است.
وی اذعــــان داشت: با تـــــوجه به تغيــــير ويـــــــــــرايش استــــــاندارد 
ISO/IEC ۱7۰25 از ويرايش 2۰۰5 به 2۰۱7 و الزام به انجام مميزی با توجه به 
ويرايش جديد، ارتقای سيستم مديريت كيفيت آزمايشگاه های شركت مطابق با 
اين ويرايش در دستور كار قرار گرفت و با استفاده از توان كارشناسی آزمايشگاه ها و 
برگزاری 3۰ جلسه كارشناسی، الزامات جديد پياده سازی شد و با برگزاری مميزی 
داخلی از كفايت اقدامات انجام گرفته اطمينان حاصل گرديد. در ويرايش جديد، 
ساختار استاندارد به طوركلی تغيير كرده و رويكرد مبتنی بر ريسك و فرصت به آن 
اضافه شده است. در راستای اجرای الزامات اين استاندارد، بيش از ۱6 مورد برگزاری 
مقايسه بين آزمايشگاهی و يا شركت در آزمون مهارت در زمينه آزمون های مرتبط با 
محصولات، مواد اوليه و مواد مصرفی در سطح ملی و بين المللی توسط آزمايشگاه های 
شركت انجام شده است كه خوشبختانه در همه اين مقايسه ها نتايج صادره از 

آزمايشگاه های شركت مورد تائيد قرار گرفته اند.
صالحی در پايان از تلاش و زحمات همه همكاران در واحد آزمايشگاه های آزمون 
شركت فولاد مباركه و فولاد سبا و مديريت بازرسی فنی و اتوماسيون و ابزار دقيق، امور 
قراردادها، خدمات عمومی، سيستم ها و فناوری اطلاعات، تضمين كيفيت تشكر و 

قدردانی كرد.

کسب استاندارد بین المللی
 ISO/IEC 2017-17025

وقتی قطار تولید از حرکت خود باز نمی ایستد؛

در سال »تولید؛ دانش بنیان، اشتغال آفرین«، ثبت رکورد تولید روزانه ۱6۰ ذوب با تناژ ۲8 هزار و ۴۰۰ 
تن توسط تلاشگران ناحیه فولادسازی و ریخته گری مداوم فولاد مبارکه نشان از پیشران بودن این 
شرکت در عرصه تولید کشور دارد. غیورمردان عرصه تولید فولاد مبارکه در راستای لبیک به منویات مقام معظم 
رهبری و تأمین نیاز بازار داخل کشور موفق شدند طی ۳ روز متوالی ۱۱ تا ۱۳ فروردین ماه ۱۴۰۱، رکورد روزانه تولید 
ذوب در ناحیه فولادسازی و ریخته گری مداوم را از ۱5۰ ذوب با تناژ ۲6 هزار و ۴۰۰ تن تختال که در ۲9 مهرماه ۱۴۰۰ 
محقق شده بود به ۱5۳، ۱55 و ۱6۰ ذوب با تناژ ۲8 هزار و ۴۰۰ تن تختال برسانند و رکورد تازه ای را در آغازین 

روزهای قرن جدید و سال »تولید؛ دانش بنیان، اشتغال آفرین« ثبت کنند.

هفته نامه نوسان
گروه  صنعت

مدیر آزمایشگاه های فولاد مبارکه خبر داد:

 نوسان : مديرعامل شركت فولاد مباركه 
در بازديد از مجتمع فولاد ســبا با اشاره 
به ظرفيــت قابل توجه فولاد ســبا برای 
توليد گريدهای جديد گفت: ركوردزنی 
اين مجموعه قابل تقدير و نشــانگر عزم 
كاركنان برای رســيدن به اهداف گروه 

فولاد مباركه است.
مديرعامــل  طيب نيــا  محمدياســر 
شــركت فولاد مباركه به همراه جمعی 
از معاونيــن و مديــران اين شــركت از 

مجتمــع فــولاد ســبا بازديــد كــرد.
مديرعامــل شــركت فــولاد مباركه به 
پاس قدردانی از تلاش های شــبانه روزی 
كاركنــان مجتمع فــولاد ســبا در ايام 
نوروز و ثبت ركورد توليد و دســتيابی به 
امكان توليد محصولات ويــژه در ديدار 
با كاركنان ايــن مجموعه اظهــار كرد: 
ركوردزنــی اين مجموعه قابــل تقدير و 
نشــانگر عزم كاركنان برای رســيدن به 
اهداف گروه فولاد مباركه است اما به اين 

ميزان هم نبايد قانع شويم و بايد درصدد 
ركوردزنی های بيشتری باشيم. 

وی در ادامه پس از بازديد از روند اجرای 
پروژه VOD-V.D مجتمع فولاد ســبا 
افزود: برای ارتقای رضايت مشــتريان و 
ايجاد تنوع در ســبد محصولات نيازمند 
ورود بــه چنين پروژه هايی هســتيم كه 
اميدوارم موانع اجرای هرچه سريع تر اين 
پروژه نيز برداشته شــود تا در موعد مقرر 
به بهره برداری برسد چراكه ظرفيت فولاد 

ســبا برای توليد گريدهــای جديد قابل 
توجه است

مديرعامــل شــركت فــولاد مباركه در 
ادامــه بازديــد از مجتمع فولاد ســبا با 
تأكيد بر ضرورت حفظ و ارتقای كيفيت 
سنگ آهن خاطرنشــان كرد: همكاری با 
شــركت های دانش بنيان در اين زمينه 
علی رغم جلوگيری از خروج ارز، منجر به 
كاهش هزينه توليد و اشتغال آفرينی در 

استان، منطقه و كشور خواهد شد.

مدیرعامل فولاد مبارکه در بازدید از مجتمع فولاد سبا مطرح کرد؛

ظرفیت قابل توجه فولاد سبا برای تولید گریدهای جدید

ثبت رکورد تولید روزانه ۱6۰ ذوب در فولاد مبارکه تبلور خودباوری و تکیه بر توان داخلی است
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 نوسان :فولاد مبارکه به عنوان یک سازمان پیشرو در سال ۱۴۰۱ 
نیز تمامی امکانات خود را در جهت تحقق پیام معظم له مبنی بر 
شعار »تولید؛ دانش بنیان، اشتغال آفرین« به کار خواهد گرفت.

 مدير كنترل كيفی شركت فولاد مباركه با اعلام اين مطلب از افزايش عملكرد كيفی 
محصولات فولاد مباركه در سال ۱۴۰۰ خبر داد. عليرضا كی يگانه مدير كنترل كيفی 
شركت فولاد مباركه در گفت وگو با خبرنگار فولاد اظهار كرد: مهم ترين شاخص 
كيفيت محصولات فولاد مباركه نشان دهنده وضعيت كيفيت و بازده كيفی كل 
محصولات شركت است؛ بازده كيفی كل شركت از بازده كيفی نواحی توليدی 
فولادسازی، نورد گرم و نورد سرد به دست می آيد. وی افزود: محصولات فولاد مباركه 
از نظر كيفی به ۴ دسته محصولات منطبق، محصول نامنطبق درجه ۱، محصول 
نامنطبق درجه 2 و قراضه تقسيم می شوند و بازده كيفی از درصد وزنی محصولات 
منطبق حاصل می شود و نشان دهنده مقدار توليد محصولات منطبق با سفارش است.
مدير كنترل كيفی فولاد مباركه از افزايش 88.82 درصدی شاخص بازده كيفی 
محصولات توليدی اين شركت در سال ۱۴۰۰ خبر داد و گفت: اين شاخص در 
سال های ۱398 و ۱399 به ترتيب 83.9۴ و 86.88 درصد بوده است. می توان گفت 
بهبود كيفيت در ۱۴۰۰ نسبت به سال گذشته حدود 2 درصد و نسبت به 2 سال 
گذشته حدود 5 درصد بوده است و اين نتيجه دستاورد كليه كاركنان فولاد مباركه است 
كه به طور مستقيم و غير مستقيم بر كيفيت محصولات تأثيرگذارند. وی خاطرنشان 
كرد: افزايش كيفيت محصولات باعث افزايش رضايت مشتريان، افزايش بهره وری، 
كاهش ضايعات، سودآوری بيشتر و تحويل به موقع محصول به مشتريان می شود. 
اين دستاورد علی رغم وجود تحريم ها و مشكلاتی ازجمله افزايش انتظارات مشتريان 
و وجود بازار رقابتی حاصل شده و اميد است اين بهبودها در سال جديد نيز ادامه 
يابد. كی يگانه اذعان داشت: كاهش عيوبی چون ناخالصی، پوسته و زنگ زدگی و لكه 
امولسيون از موارد تأثيرگذار بر بهبود شاخص كيفيت فولاد مباركه بوده است؛ بازرسی 
به موقع، شناسايی عيب و عوامل مؤثر برآن و انجام اقدام اصلاحی به موقع و كنترل 
فرايند كيفيت محصولات ازجمله اقدامات مؤثر بر افزايش كيفيت محصولات است. 

ارتقاء عملکرد کیفی
محصولات فولاد مبارکه

مدیر کنترل کیفی شرکت فولاد مبارکه عنوان کرد:
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شركت مديريت شبكه برق اعلام كرده كه پيك مصرف برق در روزهای گذشته به 
۴2 هزار و 73۰ مگاوات رسيد كه نسبت به پيك مصرف برق در روز مشابه سال قبل، 
رشدي 9 درصدي را نشان مي دهد. يكي از عواملي كه موجب آغاز قطعي هاي برق در 
ارديبهشت ماه سال قبل بود! حال بروز گرماي كم سابقه در ميانه فروردين ماه امسال، 
اين شائبه را ايجاد مي كند كه در سال جاري نيز شاهد شروع زودهنگام گرماي تابستاني 

و به تبع آن آغاز پيك تابستانه مصرف برق خواهيم بود.

محمود شايان مديرعامل بانك مسكن مبني بر ضرب الاجل 2 ماهه به مالكان مسكن مهر 
براي تبديل قرارداد تسهيلات بانك مسكن به قرارداد اقساطي مسكن، اظهار كرد: 2۴3 
هزار نفر از مشتريان بانك مسكن هنوز مسكن مهر خود را قسط بندي نكرده اند كه ۱62 
هزار واحد از اين تعداد هنوز واحدهاي آنها تكميل و تحويل نشده كه مشمول اين بند 
قانوني نيستند. او گفت: چنانچه تا خرداد مالكان نسبت به فروش اقساطي اقدام نكنند، 

سود تسهيلات مسكن مهر آنها به ۱8 درصد افزايش مي يابد.

خط و نشان بانك مسکن احتمال بروز زودرس خاموشی ها
 گزارش

 نوســان :در اولین رویداد تقدیر از بنگاه ها و فعالان اقتصادی 
استان اصفهان در حوزه مســئولیت های اجتماعی، ذوب آهن 

اصفهان حائز رتبه دوم در بخش سازمانی شد.
در اين رويداد كه با گردهمايی بزرگ كار آفرينان استان اصفهان همراه بود، 
تنديس و لوح ويژه ســازمان برتر در حوزه مسئوليت اجتماعی به مهندس 

ايرج رخصتی سرپرست مديريت عامل ذوب آهن اصفهان اهداء گرديد .
اين رويداد شامگاه شنبه 2۰ فروردين ماه با حضور استاندار اصفهان، جمعی 
از مســئولين و فعالان صنعتی و اقتصادی و كار آفرينان اســتان به همت 
اتاق بازرگانی، صنايع، معادن و كشــاورزی اين اســتان در سالن اميركبير

 ) نمايشگاه های بين المللی(، برگزار شد . 
مهندس رخصتی در اين خصوص گفت: مســئوليت اجتماعی يك سازمان 
نشــان دهنده ميزان تعهد آن به تاثير فعاليت هايــش در جامعه و محيط 
زيست و مشاركت آن در توسعه پايدار و در نظر گرفتن خواسته ها وانتظارات 
ذينفعان اســت كه ذوب آهن اصفهان در اين خصوص پيشــگام و پيشتاز 

صنايع كشور محسوب می شود. 
وی افزود: اين مجتمع عظيم صنعتی از ابتدای تأسيس و همچنين با پيروزی 
انقلاب اســلامی، نه تنها خودكفايی و بومی سازی را رقم زد، بلكه به توسعه 
ساير صنايع كشور نيز كمك شايانی نمود و در دوران دفاع مقدس علاوه بر 
ارائه خدمات فنی و پشــتيبانی، بيش از ۱3 هزار و 5۰۰ نفر از پرســنل اين 
شــركت به جنگ اعزام كه از اين تعداد بالغ بر 29۰ نفر شهيد ، 86 آزاده و 

۱۴۰۰ نفر جانباز شدند.
سرپرســت مديريت عامل ذوب آهن اصفهان اظهار داشــت: اين شــركت 
در خدمت رســانی به جامعه در ابعاد مختلف فعاليت كرده اســت از جمله 
با تأسيس بيمارســتان شهيد مطهری نه تنها به شهرســتان لنجان و شهر 
اصفهان بلكه به استان های اطراف خدمات ارائه داده و با شيوع بيماری كرونا 

نيز در خدمت جامعه بود. 
وی افــزود: توليد محصــولات صنعتی مطابــق با نيازهای كشــور جهت 
جلوگيری از واردات، سرانه فضای سبز ايجاد شده بيش از يك هكتار به ازای 
هر يك از كاركنان و همچنين انجام پروژه های مختلف زيســت محيطی، 
كاهش 5۰ درصدی مصرف آب، انجــام پروژه های مربوط به اســتفاده از 
پساب جهت به حداقل رساندن برداشــت آب از زاينده رود، تأسيس باشگاه 
فرهنگی ورزشی ذوب آهن برای ايجاد روحيه شادابی و نشاط در قشر جوان، 
مشــاركت در تدوين اســتانداردهای ملی)محصولات فولادی و معيارهای 
مصرف انرژی(، ارائه آموزشــی های تخصصی مورد نياز واحدهای فولادی 
كشــور، احداث اولين آزاد راه كشــور در جنوب غرب اصفهان )اتوبان ذوب 
آهن اصفهان( به منظــور تردد در مســير جنوب غربی اصفهــان، برخی

 فعاليت های اين شركت در حوزه مسئوليت اجتماعی هستند.

ذوب آهن اصفهان سازمان برتر 
در حوزه مسئولیت اجتماعی

در اولین رویداد تقدیر از بنگاه ها و فعالان اقتصادی اعلام شد:

 نوسان: چالش فضاي مجازي با 
روي کار آمدن دولت سیزدهم و 
همراهي ضمني وزارت ارتباطات 
با طرح صیانت شکل پیچیده تري 
به خود گرفت بــه گونه اي که هر 
روز بــه نگراني هــا در خصوص 
رویکرد و نحوه اجراي آن افزوده 

مي شود. 
پيش از آغاز سال ۱۴۰۱ صحبت هايي 
مبني بــر افزايش قيمــت اينترنت در 
محافــل خبري شــكل گرفــت. وزير 
ارتباطــات در واكنش به اين دســت از 
اخبار گفت: »مشكلي كه وجود دارد به 
اين دليل است كه در ۱۰ سال گذشته 
توسعه مناسب صورت نگرفته و دلايل 
مختلفــي دارد كه يكي از آنها دســت 
 نخوردن تعرفه هاي تلفن ثابت اســت و 
اين باعث شــده كه هزينه ها چندبرابر 
شود و توسعه لازم انجام نشود.« البته كه 
به نظر مي رسد شركت هاي ارايه دهنده 
سرويس اينترنت چه همراه و چه ثابت 
پيش از اينكه مجوزي صادر شود، قيمت 
محصولات خــود را افزايش داده بودند.  
اما كاربران مي گويند، اپراتورها بعضي 
از بســته هاي خود را حــذف كرده و 
گزينه هاي محدودتري ارايه مي كنند 
كه در عمل مشتريان ناچار به پرداخت 
تا دوبرابر قيمت بــراي دريافت همان 
خدمات قبلي هستند.  علاوه بر شركت 
مخابرات، ســازمان تنظيم مقررات به 
ميدان افزايش قيمت ها وارد شــد و در 
اطلاعيه خود نوشــت كه »كميسيون 
تنظيم مقــررات ارتباطــات به عنوان 
بالاترين ركن تصميم گيــر در وزارت 
ارتباطات و فناوري اطلاعات هيچ گونه 
مصوبه جديدي در مورد تعرفه اينترنت 
نداشته و آخرين تعرفه مصوب اينترنت 
همــراه مربوط بــه ســال 95 و براي 
دسترسي ثابت مربوط به سال 96 است 
كه در آنها سقف و كف قيمت تعيين شد 
تا اپراتورهاي بخش خصوصي نســبت 
به تعيين قيمت خدمات و بســته هاي 
اينترنتي در محدوده سقف و كف اقدام 
كنند. اخيرا افزايش قيمت اينترنت ثابت 
در برخي اپراتورها در دســت بررسي 
اســت تا چنانچه در خارج از چارچوب 
قانوني )مصوبات ســال هاي 95 و 96( 
باشد، سريعا نسبت به اصلاح آن اقدام 
شــود و جريمه قانوني براي متخلفان 
اعمال شــود.« امــا كاهــش ادامه دار 
سرعت اينترنت در كنار اصرار و اهتمام 
نمايندگان بر تصويــب و اجراي طرح 
صيانت اين نكته را يــادآوري مي كند 
كه كاهش ســرعت، يكي از مهم ترين 
ترفندها براي كوچ اجباري كاربران به 
پيام رسان هاي داخلي است. به خصوص 
آنكه بــر اســاس گفته هــاي يكي از 
نمايندگان موافق طرح صيانت از حقوق 
كاربران، دولت موافقت ضمني خود را 

نيز اعلام كرده است.
به نظر مي رسد با چانه زني هاي فراوان 
نمايندگان موافق طرح صيانت، دولت 
نيز نرم شــده و از آن موضع پيشين در 
رد طرح ضد اينترنتــي مجلس خارج 
شده اســت. در اين راســتا سيد علي 
يزدي خواه، نايب رييس اول كميسيون 
مشترک بررسي طرح حمايت از حقوق 
كاربران در فضاي مجازي هفته گذشته 
گفت: »مركز ملي فضاي مجازي، وزارت 
ارتباطات و ســاير نهادهــاي دولتي با 
پيش نويس جديد طرح موافق هستند 
و ايــن مســاله را در جلســات داخلي 
كميسيون اظهار و موافقت خود با طرح 

را اعلام كردند.«

بر اســاس آنچه بانك مركزي منتشــر 
كرده متوســط قيمت هر مترمربع واحد 
مسكوني در اسفند به 35 ميليون تومان 
رسيد كه نسبت به بهمن ماه افزايش 6.2 
درصدي داشته اســت. به نظر مي رسد 
شرايط در بازار مســكن از اسفند 99 تا 
اســفند ۱۴۰۰ به تعادل نسبي رسيده 
باشــد و از جهش هاي ناگهاني چند ده 
درصدي متوســط قيمت هــر مترمربع 
واحد مســكوني كــه از ســال 97 آغاز 
شــده بود، ديگر خبري نيست؛ از اسفند 
99 تا اســفند ۱۴۰۰ متوســط قيمت 
مســكن افزايش ۱6 درصدي داشته و از 
3۰ ميليون تومان به 35 ميليون تومان 
رسيد. با وجود اينكه از شتاب قيمتي در 
بخش مسكن كاسته شــده اما مقايسه 
شاخص اجاره بها در شــهر تهران و ساير 
مناطق شــهري در اسفند ۱۴۰۰ نسبت 
به سال 99 نشان مي دهد كه هر مستاجر 
براي اجاره يك واحد مسكوني لازم است 
۴5.8 و 52.2 درصــد هزينه بيشــتري 

پرداخت كند. 
اگرچه بانــك مركزي بر اين باور اســت 
كه رشــد ماهانــه شــاخص هاي مورد 
بررســي اش در بازار اجاره بها در شــهر 
تهران و كل مناطق شهري به ترتيب ۰/۴ 
و ۱/2 درصد بود. پيش تر و در اوايل هفته 
جاري محمد قلي خسروي، رييس اتحايه 
مشــاوران املاک گفته بود كه افزايش 
شــديد قيمت ها در كنار تنــزل قدرت 
خريد افراد باعث ركود شــديدي در بازار 

مسكن شــده؛ تعداد معاملات در اسفند 
ماه به 683۴ مورد رســيد كه نسبت به 
بهمن ماه كاهش 2۰ درصدي داشــته 
است. البته كه به نظر مي رسد اين كاهش 
معاملات به دليــل احتمال بــه نتيجه 
نرســيدن برجام در ميانه اسفند باشد؛ 
در شــرايطي كه روســيه از امريكا براي 
بازگشت به آن تضمين كتبي درخواست 

كرده بود.

آنچه در اسفند گذشت
متوســط قيمت هــر مترمربــع واحد 
مســكوني در آخرين ماه از سال ۱۴۰۰ 
به 35 ميليون و ۱2۰ هزار تومان رســيد 
كه نســبت به بهمن ماه 6.2 و نسبت به 
اســفند 99 حدود ۱6 درصــد افزايش 
را نشــان مي دهــد. البته كــه تغييرات 
قيمتي هر مترمربع واحد مســكوني در 
سال گذشته مي تواند نشــان دهنده دو 
نتيجه در بازار مسكن باشــد؛ اول اينكه 
از قدري شــتاب قيمتي بازار مسكن به 
دليل مشكلات در بخش عرضه و تقاضا 
همچنين قفل شــدن معاملات، كاسته 

شده است. 
از ابتــداي فروردين تا انتهاي اســفند 
۱۴۰۰ متوسط قيمت هر مترمربع واحد 
مســكوني حدود ۱9.5 درصــد افزايش 
داشــته كه از 29.3 ميليــون تومان در 
فروردين ۱۴۰۰ بــه 35 ميليون تومان 
در اسفندماه رســيد. اين در حالي است 
كه متوســط قيمت هــر مترمربع واحد 

مسكوني در سال 99 افزايش حدود ۱۰۰ 
درصدي داشــته و از حدود ۱6 ميليون 
تومان به 3۰.۴ ميليون تومان رســيده 
بــود. نتيجــه دوم نيز شكســت قطعي 
سياست هاي دولتي براي كنترل و بهبود 
بازار مسكن اســت؛ دولت در نظر داشت 
با اعمال سياســت بر خانه هاي لوكس و 
خالي، قدري از بي ثباتــي در اين بازار را 
كنترل و خانه هاي خالي را به بازار عرضه 
كند تا قيمت ها كاهش يابد كه اين گونه 
نشد.  قرباني سياست هاي اينچنيني نيز 
مســتاجراني اند كه طي يك سال مجبور 
به اضافه كــردن حداقــل 5۰ درصد به 
وديعه يا ميزان اجاره براي تمديد يا يافتن 

خانه اي در محله اي مناسب هستند. 
افزايش 5۰ درصدي اجاره بها در يك سال 
نيز نشانه شكست سياست تعيين سقف 
افزايش اجاره بها در شهر تهران بود؛ دولت 
در نظر داشــت با ايــن كار بتواند جلوي 
افزايش اجاره بها در تهران را بگيرد كه در 

نهايت موفق نبود. 
گزارش ها نشان مي دهد كه منطقه يك 
با متوســط قيمت 77.۴ ميليون تومان 
همچنان گران تريــن و منطقه ۱8 نيز با 
۱6.8 ميليون تومــان ارزان ترين منطقه 

تهران در اسفند ماه بود.

بازار مسکن به ثبات مي رسد؟
 با کدام دلیل؟

ابتداي هفتــه قلي خســروي گفته بود 
كه بازار دوره تنش قيمتي را پشــت سر 

گذاشته و از سال ۱۴۰۰ وارد ثبات شده 
البته كه او در ادامه ســخنان خود گفت: 
»متغيرهايي مثل مذاكرات سياســي، 
تحولات اقتصاد كلان، بازارهاي موازي، 
تورم عمومــي، ميــزان نقدينگي، تورم 
نهاده هاي ســاختماني و ميزان كسري 
مســكن بر اين بــازار اثرگذار اســت. بر 
همين اساس پيش بيني دقيق اين بازار 
ممكن نيســت.« البته تــورم بالاي ۴۰ 
درصد ســالانه، عبور نقدينگي از ۴5۰۰ 
هزار ميليارد تومان و تورم بالاي مصالح 
ســاختماني از جمله چالش هايي است 
كه در سال آتي بازار مسكن با آن روبه رو 

خواهد بود.
 رييس اتحاديــه مشــاوران املاک در 
اين خصوص گفــت: »قيمت نهاده هاي 
ساختماني در يك سال اخير تا 5۰ درصد 
افزايش يافته و اين مساله منجر به كاهش 

توليد مسكن شده است. 
طبيعتا بايد با فشار تقاضا در بازار مواجه 
باشيم كه قدرت خريد ندارد و اين فشار 
به شكل رشد اجاره بها بروز كرده است.« 
اگرچه قلي خســروي بر اين باور اســت 
كه در ســال جديد به دليل برنامه دولت 
براي كنترل تورم و ســاخت سالانه يك 
ميليون مسكن در قالب طرح نهضت ملي 
مسكن، قدري از التهاب در بازار كم شود، 
اما نظرات كارشناسان نشان مي دهد به 
دليل روند شتابان متغيرهاي اثرگذار بر 
تورم مانند پايه پولي و نقدينگي، امكان 
كنترل تورم در ســال جاري بدون ايجاد 
نشانه اي دال بر بهبود شرايط، امكان پذير 

نخواهد بود. 
فرشــيد پورحاجــت، دبيــر كانــون 
انبوه سازان از ســاير عوامل موثر بر بازار 
مســكن گفته و معتقد بود: »هزينه هاي 
مختلفي كه سازندگان متقبل مي شوند، 
نهايتا بــر عهده خريــدار نهايــي قرار 

مي گيرد. 
رشد قيمت مصالح ساختماني، افزايش 
حقوق و دســتمزد، عــوارض منتج به 
صدور پروانه ســاختمان، هزينه مختلف 
اخذ انشعابات، بســته هاي خدمت نظام 
مهندسي در سال آينده افزايش مي يابد 
و اين به معناي تورم بازار مسكن خواهد 

بود.«
آنچه به نگراني ها در خصوص بازار مسكن 
مي افزايد، افزايش اجاره بها و بار سنگيني 
است كه بر دوش مستاجران مي گذارد؛ 
آگهي هاي منتشــر شــده در سايت ها 
نشــان مي دهد در فروردين سال جاري 
براي اجاره خانــه اي 95 متري در غرب 
تهران به 25۰ ميليون تومــان وديعه و 
6 ميليون تومان اجاره ماهانه نياز است. 
اين در حالي اســت كه حداقل حقوق در 
سال جاري 5 ميليون و 6۰۰ هزار تومان 
در نظر گرفته شــده و از اين رو، افزايش 
اجاره ها به خصوص در شهرهاي بزرگي 
مانند تهران مي تواند افراد بيشتري را به 

زير خط فقر سوق دهد.

جهش اجاره
تازه ترین گزارش بانك مرکزي از بازار مسکن نشان مي دهد:  گزارش

اجرای
 صیانت

citizen

گزارش بانک مرکزي از بازار مسکن در آخرین ماه از سال ۱۴۰۰ نشان مي دهد که نوسانات قیمتي 
هر مترمربع واحد مسکوني در همان محدوده زیر ۱۰ درصد بوده و به رغم کاهش معاملات در اسفند 
نسبت به بهمن سال گذشته، اما معاملات در این ماه نسبت به بهمن رونق نسبي داشته هر چند 
عوامل غیر اقتصادي مانند احتمال به نتیجه نرسیدن مذاکرات پیرامون احیاي برجام همچنان بر بازارها سایه 

افکنده است. 

هفته نامه نوسان
گروه بازارها

افزایش اجاره بها بار سنگیني است که بر دوش مستاجران اضافه می شود

 نوســان :يك عضو كميسيون بهداشت 
و درمان مجلس شــورای اسلامی گفت: 
مجلس به دولت با اختصــاص 9 ميليارد 
دلار در بودجه ۱۴۰۱ ايــن اختيار را داده 
اســت كه در قبال حــذف ارز ترجيحی 
برخی كالاها كمك های حمايتی به مردم

 ارائه شود.
پروين صالحی درباره احتمال گران شدن 
اقلام مختلف از جملــه دارو پس از حذف 
ارز ترجيحــی از آنان، اظهــار كرد: طبق 

آخرين مصوبه مجلس در بودجه ۱۴۰۱، 
مبلغ 9 ميليارد دلار بــرای كالاهايی كه 
مشمول حذف ارز ترجيحی می شوند در 
نظر گرفته شده و به دولت اين اختيار داده 
شد كه هر كالايی را كه مشمول اين قانون 
است و قصد دارند از ســبد مصرفی مردم 
حذف كنند از اين اعتبــارِ حمايتی بهره 
ببرند تا مثلًا اگــر ارز ترجيحی دارو حذف 
شــد بيمه تعهدات آن را قبــول كند تا به 
مردم فشار وارد نشود. وی افزود: بنابراين 

دولــت دربــاره چنيــن كالاهايی كمك 
حمايتی با تزريق پــول، بن كارت و كارت 
ديجيتال انجام می دهــد و 9 ميليارد دلار 
برای اين منظور پيش بينی شــده است. 
نماينده مردم مباركــه در مجلس، گفت: 
اكنون قيمت دارو و ديگــر كالاها با ثبات 
نيســت و نظارت ها در بازار بايد شديدتر 
از اين ها اعمال شود. وقتی موضوع حذف 
ارز ترجيحی پيش می آيــد احتكارهايی 
رخ می دهد كه قيمــت دارو و ديگر كالاها 

به شــكل ناگهانی افزايش شــديد پيدا 
می كند. صالحی افزود: با تمهيدات دولت 
و حمايت های مجلس اميــدوارم بتوانيم 
مافياهايی كه در بازارهای مختلف و به ويژه 
دارو تشكيل شده است از بين برود و مردم 
در آسايش بيشتری قرار بگيرند. به مرور و 
در عرض چند سال مافياهايی تشكيل شده 
كه مقابله با اين مافيا سخت و زمان بر است 
كه با كار مضاعف اين مشكل نيز در كشور 

حل خواهد شد.

عضو کمیسیون بهداشت و درمان مجلس خبر داد:

اختصاص ۹ میلیارد دلار برای کالاهای مشمول حذف ارز ترجیحی

 نوســان :کارکنان ســخت کوش مدیریت تولیدات کک و 
مواد شــیمیائی ذوب آهــن اصفهان با کمک همــکاران در 
دیگر مدیریتهای شرکت در ســال ۱۴۰۰ که با نام سال تولید، 
پشــتیبانیها و مانع زدایی ها نامگذاری شــده بود، توانستند 
علیرغم وجود موانع زیادی از قبیل محدودیت تامین آب، تامین 
مواد اولیه و قطعات ناشی از تحریم های ظالمانه، وجود بیماری 
کرونا و ... با ثبت تولید ۱۲۲۳۰6۲ تن کک خشک رکورد تولید 

این محصول را ارتقاء دهند.
محمد علی علايی، مدير توليدات كك و مواد شيميائی شركت با اعلام اين 
خبر، گفت: برنامه توليد كك خشك در سال ۱۴۰۰ به مقدار ۱2۰۰۰۰۰ تن 
تعريف شده بود و همچنين ركورد قبلی توليد كك مربوط به سال ۱398 به 
مقدار ۱2۱3685 تن بود كه با ثبت اين ركورد مقــدار 9377 تن به ركورد 
قبلی اضافه شد و 23۰62 تن نيز بيشــتر از برنامه توليد، كك خشك توليد 
گرديد. وی افزود: اين مهم نشان از بلوغ كاری، مســئوليت پذيری و تبلور 
همكاری و كار تيمی اســت كه نتيجه آن غرور و ســربلندی برای كاركنان 
بخش توليدات كك و مواد شيميايی و ديگر همكاران در ذوب آهن اصفهان 
اســت. اينجانب اين موفقيت را به خانواده بزرگ ذوب آهن اصفهان تبريك 
عرض نموده و اميدوارم با ياری خداوند متعال و همت و تلاش هر چه بيشتر 
بتوانيم در مسير بهبود، تعالی و كسب توليد بيشتر گام برداريم. وی افزود: به 
دليل عدم توازن توليد و مصرف زغال سنگ در كشور و عدم سرمايه گذاری 
در معادن زغال ســنگ، تامين زغال به يكی از چالش های بسيار جدی در 
ذوب آهن اصفهان شده تبديل شده اســت، به همين خاطر در شروع سال 
۱۴۰۱ مجبور به كاهش توليد از اين بابت شــديم كــه اميدواريم با كمك 
مسئولين دلسوز كارخانه و كشور بتوانيم پس از تامين زغال، كاهش توليد 
را جبران و ركورد های بالاتری را كســب نماييم. وی افزود: لازم می دانم از 
حمايت های مدير عامل، معاون بهره برداری، معاون خريد كه به حق در اين 
شرايط توانســتند زغال مورد نياز كارخانه را تامين نمايند و همچنين ديگر 
معاونت ها و مديريت ها و به ويژه تلاشــگران بخش توليــدات كك و مواد 

شيميائی كه جهت كسب اين ركورد تلاش نمودند، تشكر و قدردانی نمايم.

رکورد تولید 
کك خشك شکسته شد

مدیر تولیدات کک و مواد شیمیائی ذوب آهن اصفهان خبرداد:
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نظرات خود را  در خصوص محتوای نشریه به ایمیل ما ارسال کنید 

چرا استالین مخوف همچنان در روسیه محبوب است؟؛
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اسـتالین  کنـم.  آغـاز  بهـت آور  نکتـۀ  ایـن  از  بگذاریـد 
مخوف تریـن و خونریزترین فرمانروای کل تاریخ بشـر اسـت. 
دلیـل این جایگاه، هم شـخصیت خود اسـتالین اسـت و هم 
نظـام کامـلًا توتالیتـری کـه او پیشـوایش بـود. امـا عجیب 
نیسـت کـه امـروزه درصـد خیره کننـده ای از روس هـا این 
مخوف تریـن فرمانـروای تاریـخ را دوسـت دارنـد و تأییـد 

می کننـد؟! و البتـه دلایلـی واهـی هـم می آورنـد.
دليـل ايـن ديكتاتوردوسـتی مردم روسـيه چيسـت؟ چرا روسـيه از قرن 
ــ چه بسـا بزرگ ترين نوزدهـم تـا هميـن امـروز يكـی از موانـع بـزرگ ـ

ـ در راه دموكراسـی بوده اسـت؟ ما ايرانی ها در نيل به دموكراسـی   مانع ـ
بسـيار لنگيده ايـم، اما آيا می دانسـتيد كارنامۀ دموكراتيك ما در مقايسـه 
بـا روس هـا درخشـان اسـت؟! روسـيه از جهت توسـعه يك قـرن از ايران 

جلـو بود، امـا ما و روس هـا همزمان انقلاب مشـروطه كرديم. 
مـا بـه آرمـان مشـروطه علاقه منـد و پايبنـد مانديـم، امـا روس هـا آن را 
نابـود كردنـد و توتاليترتريـن ديكتاتـوری تاريـخ را سـاختند. و البتـه تـا 
توانسـتند چوب لای چرخ دموكراسـی ايران هم گذاشـتند )از مشـاركت 
در بـه تـوپ بسـتن مجلـس اول و حمايـت از شـاه ضدمشـروطه و تلاش 
بـرای بازگردانـدن او بـه تاج وتخـت، تـا منحل كـردن مجلـس دوم و بعد 
هـم سـلاخی مشـروطه خواهان تبريـز(. و البتـه در دوران كمونيسـم هم 
شـوروی بـه نوعـی ديگر كعبـۀ آمـال و الگـوی دموكراسی سـتيزان چپ 

ايـران بود.
روس هـا تـا پيـش از انقـلاب اكتبـر ۱9۱7 از موضع تزارپرسـتی دشـمن 
بـه  كمونيسـم  موضـع  از  هـم  انقـلاب  از  پـس  و  بودنـد  دموكراسـی 

شـدند.  بـدل  دموكراسـی  دشـمن  سرسـخت ترين 
فقـط كافـی اسـت بـه يـاد آوريـم اوليـن انتخابـات آزاد بـرای تعييـن 
شـخص اول مملكـت در روسـيه در دهـۀ ۱99۰ برگـزار شـد! روس هـا 
پـس از فروپاشـی شـوروی چنـد سـالی سـرگيجه داشـتند، امـا از سـال 
2۰۰۰ دوبـاره شـكلی پوتينيسـتی از دموكراسـی را فعـلًا پذيرفته اند كه 
در واقـع نوعـی اقتدارگرايـی با پوسـته ای از دموكراسـی مصلحتی اسـت 
ـــ و عمـوم روس هـا نيز سـر ايـن نوع حكومـت توافـق دارنـد. دليل اين 
دموكراسی سـتيزی و اقتدارگرايی روسـی چيسـت؟ پاسـخ به اين پرسش 

آسـان نيسـت، امـا در ايـن نوشـتار قـدری تأمـل می كنيم.
اگـر يـك ويژگـی در تمـام تاريـخ روسـيه هميشـه وجود داشـته باشـد، 
آن ويژگـی »اقتدارگرايـی سياسـی« و سـتيز با »آزادی سياسـی« اسـت. 
هميشـه شـكلی از ديكتاتـوری در ايـن كشـور بازتوليـد شـده و بـا اقبال 
مردمـی هـم روبرو بوده اسـت. دلايل تاريخی، جغرافيايی، مردم شـناختی 

و فرهنگـی عديـده ای می تـوان بـرای آن يافت. 
امـا شـايد دليـل اصلـی »هويت شـناختی« باشـد. روس هـا هميشـه از 
خودباختگـی فرهنگـی در برابـر غـرب می ترسـيده اند و از اوايـل قـرن 
نوزدهـم كـه جوامع غربـی تكاپوی انقلاب و دموكراسـی داشـت، روس ها 

پذيـرش ارزش هـای مـدرن را »غرب زدگـی« می انگاشـتند. 
در ايـن لحظـۀ تاريخـی ـــ مصـادف بـا سـال های جنگ هـای ايـران و 
ــ جنبشـی بـا عنـوان »اسلاودوسـتی« )slavophilia( ميان  روسـيه ـ
روشـنفكران و ادبـای روس شـكل گرفـت كـه بـر قوميت اسـلاوی تأكيد 
و رسـالتی معنـوی بـرای روسـيه تعريف می كـرد. طبعاً وقتـی صحبت از 
»رسـالت معنـوی« اسـت، يعنـی خداونـد عنايت ويـژه ای به يـك ملت و 
قـوم دارد و نوعـی ايـدۀ برگزيدگـی پديـد می آيـد؛ ماننـد يهوديـان كـه 
خـود را قـوم برگزيـده می انگارند.برای مثـال ميخائيل كاتكـوف )۱8۱8-
۱887(، روزنامه نـگار ملی گـرای روس در دوران حكومـت تـزار الكسـاندر 
سـوم می نويسـد: »قـدرت همـه از آن خداسـت. امـا تـزار روسـيه امتياز 
ويـژه ای دريافـت كـرده اسـت كـه او را از همـۀ فرمانروايـان عالـم متمايز 
می كند... او جانشـين امپراتوران رم شـرقی اسـت... جانشـين بنيانگذاران 
ديـن و ايمـان به مسـيحيت... راز تفـاوت عميق ميان روسـيه و همۀ ملل 
ديگـر دنيـا در اين جـا نهفته اسـت.« در ذهن اسـلاوگرايان، تـزار نمايندۀ 

قـدرت خـدا و مـردم روسـيه ملت خدا هسـتند.
چنيـن  نيـز  اروپايـی  ملت هـای  ديگـر  در  نژادبـاور  ملی گرايـان  البتـه 
نگرش هايـی داشـتند. امـا در روسـيه اين هويت شناسـی روسی  ـاسـلاوی 
بسـيار فراگيرتـر بـود و واضح تـر از هـر جـا تقـدس و رسـالت قومـی در 

شـخص فرمانـروا ظهـور پيـدا كرد.
ايـدۀ رسـالت قومـی پـس از انقـلاب كمونيسـتی نيـز بـه شـكلی ديگـر 
ظهـور كـرد: رسـالت مردم روسـيه برای نابـودی كاپيتاليسـمِ غربی. وجه 
مشـترک تـزار و اسـتالين، تزاردوسـتان و كمونيسـت ها عبـارت بـود از 
»غرب سـتيزی  و باورشـان به رسـالت قومی و ملی«. راه پياده سـازی اين 

رسـالت »پرسـتش قـدرت« بود. 
كُنسـتانتين پوبدِونوستسِـف) ۱827-۱9۰7(، دولتمرد روس و مشاور سه 
تـزار، ايـن قدرت پرسـتی را چنين شـفاف توضيح می دهد: »قـدرت نه به 
خاطـر نفـس قـدرت بلكـه بـه دليل عشـق به خداسـت كـه وجـود دارد. 

قـدرت عبادتـی اسـت كه مـردم خـود را وقـف آن می كنند. 
نيـروی بی كـران و هراس افكنـیِ قـدرت نيـز از همين جـا می آيـد و بـه 
هميـن دليـل بـاری بی كـران و ترسـناک اسـت.« در يـك كلام، بـرای 
روس هـا قـدرت نمـاد خـدا روی زميـن اسـت و مـردم بايد اربـاب قدرت 

بپرستند.  را 
اين ريشۀ سنت اقتدارگرايی در روسيه است.

اسكار امسال، به دليل سيلی 
جناب ويل اســمت و عنان 
از كــف دادنــش در حين 
برگزاری مراســم خبرساز 
شد، ولی شايد اين حاشيه 
باعث شد كه متن ماجراها 
كمتر ديده شــود. حال كه 
چند روز از اين مراسم پرحاشيه فاصله گرفته ايم بد نيست 
كه به گوشــه ديگری از اين رويداد هم نظــری بيندازيم. 
انيميشــن انكانتو يكی از برندگان اســكار امســال بود. 
انيميشن چون كه بيشتر مورد توجه كودكان و بچه هاست 
شايد گاه كمتر مورد توجه قرار بگيرد؛ ولی چند نكته درباره 

اين كارتن جالب توجه است:
اول: بودجه ســاخت اين اثــر حــدود ۱2۰ ميليون دلار 
بوده اســت . اگر بخواهيم معادلِ اين بودجــه را در دنيای 
ســاختمان در نظــر بگيريم، می تــوان به مقايســه اين 
انيميشن با شاهكار جناب رجب طيب اردوغان در اجرای 
پروژه سازه مسجد چامليجا استانبول پرداخت. هزينۀ تمام 
شدۀ پروژۀ طراحی و اجرای آن مسجد حدود ۱۰۰ ميليون 
دلار ذكر شده است. يعنی شركت والت ديزنی می توانست 
بجای توليد اين انيمشن، پروژه ای ســاختمانی در حد و 
شانِ بنای مســجد عظيم چامليجای استانبول اجرا كند و 

2۰ ميليون دلار هم برايش اضافه بماند!.
دوم: ين ســوال مطرح می شــود كه چرا عقلِ مديران و 

گردانندگان والت ديزنی به ايــن واقعيت قد نمی دهد كه 
بروند و ۱2۰ ميليون دلارشــان را در بازار مِلك و مسكن 
بوِرلی هيلز يا منهتن نيويورک بكار بندازند؟ و بجای اينكه 
با ۱2۰ ميليون دلار »يك انيميشن« توليد كنند، چندين 
مِلكِ مرغوب)!( بخرند و بعد از مدتی بفروشند و پولدار)تر( 
شوند؟ چه می شود كه يك ساختار/سازمان مولدّ باقی می 

ماند و به ورطه »دلالی« نمی غلطد. 
ســوم: از ميكی موس تا جنرال موتورز! خوب است نگاهی 
به اسامی هيات مديره والت ديزنی داشته باشيم. در ميان 
افرادی كه "اكنون" رهبری اين شــركت را بر عهده دارند. 
اسامی افراد ارزشمندی را می بينيم. يكی از آنها خانم مری 
بارا است. قبلا دربارۀ ايشــان چند نوبت نوشته بودم. خانم 
مری بارا مديرعامل جنرال موتورز است)!( و يكی از موفق 
ترين مديران صنعت خودرو ارزيابی می شــود. چرا چنين 
فرد ارزشــمندی در هدايت و مديريت والت ديزنی حضور 
دارد؟ چون كارِ توليد، بخشــنامه ای و دســتوری نيست؛ 

اينگونه نيست كه دستور بدهيم و بشود.
چهارم: والت ديزنی و پاناســونيك! شــگفت آور است كه 
بدانيم كه در ســال گذشــته درآمد والت ديزنی )حدود 
2 ميليــارد دلار(، به انــدازۀ درآمد پاناســونيك بوده كه 
با صدهــا كارخانه و ده هــا مركز اختراعــات و 3۰۰هزار 
مهندس منضبط ژاپنی، محصــولات پيچيدۀ الكتريكی 

توليد می كند. 
ماجرا اينقدر جدی است.

يحيي آل اسحاق، رييس اتاق بازرگاني ايران و عراق اظهار داشت: واقعيت اين است 
كه مساله بازرگاني هم در داخل كشور و هم در حوزه بين المللي و منطقه اي و هم 
توسعه اي كشور دچار آسيب مي شود و هر حوزه اي را كه بررسي مي كنيم، مي بينيم 
اين عدم تفكيك باعث آشفتگي آن شده است و دود آن هم به چشم مردم، دولت و 
هم روابط خارجي ما مي رود. همچنين بسياري از اهداف كشور در سايه اين سياست 

نادرست، ضربه ديده و مي بيند.

علي اصغر زرگر، كارشناس حوزه انرژي گفت: هر سه كشور كويت، عربستان و ايران 
مي توانند از ميدان آرش برداشت كنند اما سه كشور بايد به صورت سه جانبه خط مرزي 
را دوباره مشخص كنند. وي ادامه داد: هر سه كشور كويت، عربستان و ايران مي توانند 
از ميدان آرش برداشت كنند اما با توجه به مشكلات احتمالي سه كشور بايد به صورت 
سه جانبه خط مرزي را دوباره مشخص كنند، بنابراين بايد با مذاكرات قضيه را همان گونه 

كه با قطر و بحرين و حل وفصل كرديم، فيصله دهيم.

بررسي ادعاي مالكيت اعراب  بر ميدان آرشوزارت بازرگاني بايد احيا شود

معمای روسیه

  تزاریسم 

 ماورا
  نگاه

گوشه دیگری از مراسم اسکار

نگاره

آینده

پمـپ بنزیـن هـا و تعمیـرگاه هـای خـودرو ناپدید
دوربیـن  فیلـم هـای  کـه  همانطـور   مـی شـوند. 
پیش بینی هـای  شـدند.  ناپدیـد  کـداک  هـای 
شـگفت انگیزی کـه بـاور کردنشـان سـخت اسـت، 
امـا ممکن اسـت بـزودی بـه واقعیت تبدیل شـوند 
و اصـلا متوجـه آن نشـویم. ماننـد: تلفـن همـراه 
و دوربیـن آن و اتصـال بـه اینترنـت از طریـق آن 
و ارتبـاط بـا تمـام دنیـا. اکنـون پیـش بینـی های 

آینده ای نه چندان دور؛
اول: تعميـرگاه هـای خـودرو ناپديـد مـی شـوند: موتورهـای 
از 2۰۰۰۰ قطعـه تشـكيل شـده در حاليكـه  بنزينی/ديزلـی 
هسـتند،  قطعـه   2۰ دارای  برقـی  خودروهـای  موتورهـای 
بـا گارانتـی مـادام العمـر فروختـه ميشـوند و در نمايندگـی  
جداسـازی و تعويـض قطعـه فقـط ۱۰ دقيقـه طول می كشـد. 
موتورهـای خودروهـای الكتريكـی معيـوب در يـك تعميـرگاه 

منطقـه ای بـا اسـتفاده از رباتهـا تعميـر خواهنـد شـد.
دوم: پمپ بنزين ها ناپديد می شوند.

سوم: در خيابان ها ايستگاه های شارژ برق نصب می شود.
چهـارم: منايـع زغال سـنگ از بين خواهند رفت.  شـركت های 

بنزين/نفـت و حفـاری برای نفت متوقف خواهد شـد. 
 پنجـم: خانـه هـا انـرژی الكتريكـی را در طـول روز توليـد و 
ذخيـره مـی كننـد تـا مـورد اسـتفاده قـرار گيـرد و دوبـاره به 
شـبكه بفروشـد. ايـن شـبكه آن را ذخيـره و در صنايعـی بـا 
مصـرف بـرق بـالا توزيـع مـی كنـد. آيا كسـی سـقف تسـلا را 

ديـده اسـت؟
ششم: كودكان ماشين های فعلی را در موزه ها خواهد ديد.

يـك مثـال واقعـی: در سـال ۱998، كـداک ۱7۰۰۰۰ كارمنـد 
داشـت و 85 درصـد از توليـد كاغـذ عكـس خـود را در سراسـر 
جهـان بـه فـروش رسـاند.  در عرض دو سـال مدل كسـب و كار 
آن هـا ناپديـد شـد و آنهـا ورشكسـت شـدند. اتفاقـی كـه برای 
كـداک و پولارويـد افتاد، طی 5 تا ۱۰ سـال آينـده برای چندين 
صنعـت نيـز اتفاق خواهد افتـاد. در سـال ۱998 فكر می كرديد 
كـه بعـد از 3 سـال هيچ عكسـی روی فيلـم گرفته نمی شـود؟ 
هفتـم: دوربيـن ديجيتـال در سـال ۱985 اختـراع شـد و پـس 
از يـك دوره محبوبيـت بـا آمـدن گوشـی هـای دوربيـن دار 

خداحافظـی تلخـی داشـت .
هشـتم: ايـن اتفاق دوباره )سـريعتر( با هـوش مصنوعی در ديگر 
حـوزه هـا ماننـد سـلامت، خودروهـای خـودران و الكتريكـی، 

آمـوزش، چـاپ سـه بعـدی، كشـاورزی و ... رخ خواهـد داد.
نهـم: نـرم افـزار هـا و ربات ها اكثـر صنايع سـنتی را در 5 تا ۱۰ 

سـال آينده مختـل خواهد كرد.

دهـم: انقـلاب هـوش مصنوعـی: كامپيوترهـا در درک جهـان 
بهتر می شـوند. امسـال يـك كامپيوتـر بهتريـن بازيكن جهان 

را شكسـت داد.
يازدهـم: ربـات واتسـون IBM كه به شـما مشـاوره حقوقی در 
عـرض چنـد ثانيه بـا دقـت 9۰ درصد در مقايسـه بـا دقت 7۰ 
درصـد انسـان هـا ارائه مـی كند، موجـب بيـكاری وكلا خواهد 
شـد. همچنيـن واتسـون بـه پزشـكان در تشـخيص سـرطان 

كمـك مـی كنـد )۴ برابر دقيـق تر از انسـان(
دوازدهـم: ماشـين های خودران  در عرض دو سـال كل صنعت 
را تغييـر خواهنـد داد. شـما ديگـر نمی خواهد ماشـين داشـته 
باشـيد زيـرا بـا تلفـن خـود بـا ماشـين تمـاس مـی گيريـد و 
نزديكتريـن خـودران در برابر شـما ظاهر می شـود و شـما را به 
مقصد می رسـاند. ديگـر  نيازی به گواهينامه رانندگی نيسـت. 
هـر سـاله ۱.2 ميليـون نفـر در سراسـر جهـان در تصادفـات 
رانندگـی جـان خـود را از دسـت می دهنـد.  در آينـده در  هر 
6۰۰۰۰ مايـل يـك تصـادف خواهد بـود.  با رانندگـی خودكار، 
تصادفـات بـه يك تصـادف در 6 ميليون مايل كاهـش می يابد.  

ايـن باعـث نجـات يك ميليـون نفر در سـال می شـود.

سـيزدهم: شـركتهای بيمه با مشـكلات بزرگـی مواجه خواهند 
شـد زيـرا هزينـه ها بـدون حادثه ارزان می شـود. مدل كسـب 

و كار بيمـه خـودرو ناپديد خواهد شـد.
چهاردهـم: مـلاک و مسـتغلات تغييـر خواهد كرد.  زيـرا با كار 
در حـال حركـت، مـردم برج های خـود را رها كـرده و به محله 

هـای زيباتـر و مقرون بـه صرفه تر مـی روند.
پانزدهم: در سـال 2۰3۰، خودروهای الكتريكی تسـلط خواهند 
يافـت.  شـهرها سـر و صـدای كمتـری خواهنـد داشـت و هـوا 

بسـيار تميزتر خواهـد بود.
شـانزدهم: بـرق فـوق العـاده ارزان و تميـز خواهـد بـود.  توليد 
انـرژی خورشـيدی بطـور چشـمگيری افزايـش خواهـد يافت.

هفدهـم: سـلامت:  شـركت هايی بـا يك دسـتگاه پزشـكی )به 
نـام »تری كـورد«(  كـه بـا تلفـن شـما كار می كنـد و اسـكن 
شـبكيه و نمونـه خـون شـما را می گيـرد و تنفسـتان و  5۴ 
نشـانگر زيسـتی را تجزيـه و تحليـل مـی كنـد...  تقريبـاً هـر 
بيمـاری را شناسـايی مـی كنـد و به شـما نسـخه پزشـكی می 
دهـد. از ايـن واقعيـت غافل نشـويد كه آينـده از آنچـه كه فكر 

مـی كنيـد بـه شـما نزديكتر اسـت.

مگاترندها و ابرروندها

راه ترک اعتیاد به شبکه های اجتماعی
پنج جنبه 

ناامنی

تحريم   هايـی كه غرب عليه روسـيه اعمال 
كـرده و تدابيـری كه برخی كشـورها برای 
حفاظـت از محصـولات كشـاورزی و مواد 
غذايـی داخلی خـود اتخـاذ كرده   اند، سـه 
عامـل جديـد نگرانـی و تهديـدی بـرای 

امنيـت غذايی جهان اسـت. 
نخسـتين مـورد، اختـلال در توليد اسـت. 
جنـگ در اوكراين، عرضه محصولات مهم 
كشـاورزی را كـه از منطقـه دريای سـياه 
صادر می شـوند، كـم كرده اسـت. صادرات 
بسـياری از محصـولات، از گنـدم و روغـن 
گياهـی تـا كـود كاهـش يافتـه اسـت. بر 
اثـر جنگ، كشـت بهـاره در اوكراين دچار 
اختـلال شـده اسـت. كشـاورزان اوكراينی 
تـلاش می كننـد، بـه هـر شـكل فعاليـت 
معمـول خـود را ادامـه دهند؛ امـا از ميزان 
كاسـته  محصـولات  برداشـت  و  كاشـت 
خواهد شـد. يكی از صادركننـدگان بزرگ 
مـواد غذايـی اوكراين مجبور شـده اسـت، 

غـذای ارتـش را تاميـن كند
دومين موضوع، رشـد شـديد قيمت انرژی 
اسـت. قيمت انرژی و مـواد غذايی، ارتباط 
تنگاتنگـی با هـم دارنـد. در اروپـا افزايش 
شـديد قيمت گاز طبيعـی كه مـاده اوليه 
بسـيار مهـم توليد كـود نيتـروژن اسـت، 
از پيـش سـبب شـده اسـت تـا برخـی 
كارخانه هـا از توليـد كـود بكاهنـد. قيمت 
بـرای  آن  از  كشـاورزان  كـه  سـوخت 
ماشـين آلات خـود اسـتفاده می كنند نيز 

رشـد كرده اسـت
سـومين موضـوع، كود اسـت. حتـی قبل 
از حملـه روسـيه بـه اوكرايـن، در مسـير 
صعـودی در حركـت بـود؛ در توليـد آن 
اختلال هايـی پديـد آمـده و حـالا جنـگ 
موانـع جديـدی در برابـر توليـد و عرضـه 
كـود بـه بازارهـای جهان بـه وجـود آورده 
اسـت. ماه گذشـته ميلادی، دولت روسيه 
كشـور  ايـن  در  كـود  توليدكننـدگان  از 
خواسـت كـه عرضـه محصـولات خـود به 
بازارهـای جهانـی را كاهش دهند. روسـيه 
توليدكننـده بزرگ انـواع كود اسـت و اين 
درخواسـت پوتيـن، نگرانی هايـی دربـاره 
كاهـش توليـد محصـولات كشـاورزی در 
بسـياری از كشـورها به وجود آورده اسـت. 
اقدام روسـيه بر شـدت ابهام هـا و نگرانی ها 

دربـاره آينـده افزوده اسـت.
غذايـی  ملی   گرايـی  موضـوع  چهارميـن 
اسـت. دولت هـا در حـال انجـام اقداماتـی 
بـرای حفاظـت از محصـولات توليـدی در 
داخـل كشورشـان هسـتند و ايـن اقـدام، 
را  قيمت هـا  مانـدن  باقـی  بـالا  دوران 
طولانـی می كنـد. مجارسـتان، آرژانتيـن، 
بـر  و مصـر همگـی  تركيـه، صربسـتان 
خـود  كشـاورزی  محصـولات  صـادرات 
محدوديت هايـی اعمـال كـرده  يـا تهديـد 
انجـام  را  اقدامـی  چنيـن  كـه  كرده انـد 
خواهند داد. اين محصولات شـامل گندم، 
هـدف  و  اسـت  و...  گياهـی  روغن هـای 
دولت هـا جلوگيـری از رشـد قيمت هـای 
داخلـی و تضميـن عرضـه ميـزان كافی از 

ايـن محصـولات در داخـل اسـت. 
پنجمين موضوع، خريد بر مبنای وحشـت 
اسـت. موج های شـوک در حال گسـترش 
به قفسـه های فروشگاه هاسـت و مـردم در 
حـال خريد بيش از معمول هسـتند. برای 
مثـال، در چيـن و هنـد نگرانی هـا دربـاره 
كافـی نبودن عرضه محصـولات غذايی در 
حـال افزايش اسـت و خريـداران چينی در 
حال خريد ذرت و سـويای بيشتر از آمريكا 
هسـتند تا از تامين اين محصول پرمصرف 

در كشـور خود اطمينـان حاصل كنند.
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